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Izvajanje akcijskega programa
V maju letos je delavski svet 
ZPT sprejel akcijski program 
istočasno s finančnim načrtom 
za leto 1974. Akcijski program 
je bil pred dokončnim sprejet
jem s strani delavskega sveta 
ZPT, v razpravi in obravnava
nju v vseh TOZD. Iz TOZD na 
predloženi akcijski program ni 
bilo bistvenih pripomb. Zato 
je bil tudi sprejet v vsebini, 
kakršna je bila predložena 
TOZD.

V septembru 1974 je delavski 
svet ZPT razpravljal o izvaja
nju akcijskega programa v šti
rimesečnem obdobju. Ugotovil 
je nekatere nedoslednosti v 
njegovem izpolnjevanju.

Akcijski program zahteva v
1. točki koordinirano delo, ta
ko na področju proizvodnje, 
kakor tudi v pogledu razvoja 
na drugih področjih dejavno
sti. Usmeritev dela in obnaša
nja je v tem smislu podana, 
vendar lahko rečemo, da ima
mo opravka s precejšnjim ne
razumevanjem za koordinirano 
delo. Ta odnos se kaže v tem, 
da vsi soglašajo z dogovarja
njem, vendar se to v praksi 
drugače izvaja.

Delavski svet ZPT je večkrat 
razpravljal o finančnih rezul
tatih vseh TOZD in sprejemal 
potrebne ukrepe. V TOZD bi 
morali biti vsi delavci seznanje
ni s problemi in subjektivne si
le bi morale aktivirati sleher
nega člana, da bi se vključil v 
razreševanje najrazličnejših 
vprašanj.

Za uvajanje nove opreme so 
bile izvedene vse potrebne pri
prave. Ugotavljamo, da nam u- 
činki dela s to opremo ne iz
polnjujejo v celoti predvidenih 
rezultatov. Pri tem nastopa 
prav gotovo vprašanje zadovo
ljive stopnje organizacije dela 
in verjetno tudi nezadovoljiv 
analitski pristop k odpravi u- 
gotovljenih pomanjkljivosti.

Glede na delitev dohodka in 
osebnih dohodkov v smislu 
predvidevanj po finančno-go- 
spodarskem načrtu, moramo 
ugotoviti, da načrta v tem smi
slu nismo izpolnili. Na eni 
strani so predvsem nastopale 
subjektivne, na drugi strani pa 
objektivne težave, ki so pre
prečile večjo skladnost uresni
čevanja načrta. Objektivne so 
bile težave pri proizvodnji pre
moga in splošnih gospodarskih 
gibanj zunaj delovne organiza
cije, subjektivne pa v nenehnih 
težnjah po večji delitvi dohod
ka na osebne dohodke, ne gle
de na rezultate gospodarjenja. 
V tem pogledu je nujen odgo
voren pristop k reševanju tega 
vprašanja.

Cene so eden izmed bistve
nih elementov za možnost go
spodarjenja. To vprašanje ure
jajo tako v zveznih organih 
preko združenja premogovni
kov, kakor tudi v republiških 
organih. Pri tem moramo upo
števati napore za omejevanje 
inflacije, za kar je nenehno na
raščanje cen eden izmed zna
čilnih pokazalcev.

Dogovarjanja v smislu zdru
ževanja sredstev, za tako ime
novane skupne naložbe, so bi
la izpeljana. Problematiko je 
težko razreševati v smislu sta
lišč dogovora. Vsako dogovar
janje ima obvezno razčiščeva
nje najrazličnejših vprašanj v 
zvezi z ugotavljanjem upravi
čenosti takšnih naložb.

V pogledu zahtev akcijskega 
programa, izvajamo celotno u- 
smeritev in praktično ukrepa
mo za zagotovitev likvidnosti 
delovne organizacije. Pri tem 
pa moramo zavestno zmanjše
vati razpoložljiva sredstva za 
hitrejši nadaljnji potek moder
nizacije (amortizacija). Reševa
nje likvidnosti postaja v zad
njem času zopet zelo pereč 
problem v celotnem gospodar
skem območju.

Pripravljanje ustreznih pro
gramov je v teku. Izhajati mo
ramo iz dejstva, da imamo na 
eni strani proizvodnjo premo
ga, na drugi strani pa ostale 
dejavnosti. Trenutno je v fazi 
programiranja in projektiranja 
povečanje zmogljivosti za pro
izvodnjo gradbenega materia
la. Vse ostalo načrtovanje je v 
fazi iskanja primernih oziroma 
odgovarjajočih usmeritev.

Vsi akti za ureditev pravne
ga stanja, tako TOZD, kot tudi 
delovne organizacije, so bili 
sprejeti. Pripravljen je popra
vek samoupravnega sporazu
ma o združevanju TOZD v de
lovno organizacijo, v smislu u- 
stavnih določil. Te popravke
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bodo morali sprejeti zbori de
lavcev v TOZD. Pripravljena 
je tudi vsa ostala dokumenta
cija, ki je potrebna za registra
cijo.

Delo na integraciji ZPT — 
TET je v teku. Sklep zadnje

seje akcijskega odbora je, da 
je integracijo izpeljati do 1. ja
nuarja 1975, in sicer na osno
vi samoupravnega sporazuma. 
Osnutek sporazuma je skupna 
delovna skupina že pripravila. 
Po sprejetju osnutka na seji

akcijskega odbora, bo o njem 
tekla razprava do sprejema na 
zboru delavcev posameznih 
TOZD.

Albert Ivančič, dipl. inž. rud.

Kratkoročni in dolgoročni ukrepi 
za izboljšanje proizvodnje premoga

Za normalno in kontinuirano 
proizvodnjo premoga v jamah 
rudnika Hrastnik, bo potrebno 
čimpreje pripraviti široko čelo 
na V/4 etaži v Talnem skladu 
jame Hrastnik, kakor tudi širo
ko čelo na III/12 etaži v Lopa
ti jame Ojstro.

V ta namen bomo pospešili 
priprave s strojem F6-A na 
omenjenih etažah. Da pa bi na
predke na pripravljalnih delih 
s strojem F6-A povečali, smo s 
konkretnimi nalogami zadolžili 
osebe za nadzor pri izdelavi 
omenjenih prog. Glede na po
javljanje trših jalovinskih vlož
kov v premogu, ki bistveno 
znižuje napredek pri izdelavi 
prog, bomo proučili možnost 
zamenjave nožev na rezalni 
glavi stroja F6-A z noži, ki so

montirani na rezalni glavi pri- 
dobivalnega stroja Revageuse. 
V jami Ojstro v glavnem obra
tujeta le dva široka čela, ker 
se severno čelo na III/10 etaži 
končuje. Zaradi časovne zamu
de, nastopale so objektivne te
žave, bomo v Lopati pripravili 
slepo široko čelo, medtem pa 
bomo z ostalimi pripravljalni
mi deli v Lopati pospešeno na
daljevali.

Z nadaljevanjem dela v jami 
Ojstro na III/12 etaži Zapad- 
nega polja jug, kakor tudi v 
Lopati, bomo prišli v območja, 
kjer na zgornjih etažah ni bilo 
vdorov vode in mokrega mate
riala. Če bo to primer tudi na 
III/12 etaži, lahko računamo 
na normalno proizvodnjo.

Spričo izredno pogostih vdo
rov vode in mokrega materiala 
pri odkopavanju v območjih, 
kjer vdira voda, bo pptrebno 
pospešiti izgradnjo črpališča II 
na V. obzorju, kakor tudi iz
gradnjo transportne poti Ojst
ro—V. obzorje—Terezija II. 
polje, kar nam bo omogočilo 
odkopavanje Javor sloja, ka
kor tudi premogovnega sloja v 
Terezija II. polju. Sedanje po
dročje odkopavanja pa bomo v 
času odkopavanja Javor in Te
rezije sloja konsolidirali tako, 
da bo kasnejše odkopavanje 
nižje ležečih etaž v Zapadnem 
in Lopata polju, mnogo varnej
še. Po vzpostavitvi nove trans
portne poti, bo odpadel prevoz 
premoga po jašku Ojstro, tako 
da bo možno zaposlene pri 
tem jašku razporediti na ne
posredno proizvodnjo.

V jami Hrastnik bo pričelo 
obratovati novo široko čelo na 
etaži V/4 v Talnem skladu, ki 
pa bo do dobave samohodnega 
hidravličnega podporja Marrel- 
Hydro, »ročno«. Poizkusno od
kopavanje s podgrajevanjem s 
SHP Marrel-Hydro bo v prvi 
fazi potekalo z razstreljeva
njem in ročnim nakladanjem, 
v drugi fazi, po dobavi prido- 
bivalnega stroja »Revageuse«, 
]3a še strojno rezanje premoga 
v podkopnem delu. Glede na 
to, da predvidevamo odkopne 
storitve na mehaniziranem ši
rokem čelu 20 ton/šiht, bi ja
ma Hrastnik ob normalnih po
gojih lahko dosegla načrtovano 
proizvodnjo in to na popolnoS širokega čela v jami Hrastnik
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ma mehaniziranem širokem 
čelu s podgradnjo Marrel-Hy- 
dro ter na čelu s podgradnjo 
Salzgitter. Pri tem bi bilo po
trebno razmisliti o nabavi 
ustreznega pridobivalnega stro
ja za podporje Salzgitter. Po
spešeno bo potrebno izdelovati 
transportno zvezo med Zvez
nim in VII. obzorjem, ker je 
glavni jašek jame Hrastnik oz
ko grlo, ki onemogoča poveča
nje proizvodnje te jame.

Za kontinuirano odkopava
nje v Srednjem sektorju jame 
Dol, bomo izdelali nov trans
portni vpadnik, izdelati pa bo 
potrebno še DRP odpiranje 
jame Dol, oziroma povezave te 
jame s VII. obzorjem jame 
Hrastnik.

Naprave za samodejno iz
klapljanje transporterjev v pri
merih pretrganja verige, bomo

pospešeno izdelovali in nadalje
vali z njih vgraditvijo na vseh 
transportnih poteh v vseh treh 
jamah.

V primeru izpada proizvod
nje na določenem oddelku ali 
eni izmed jam, bomo omogoči
li premestitev zaposlenih na 
drug oddelek ali drugo jamo. 
Na ta način moramo nadokna
diti s povečano koncentracijo 
enega oddelka ali jame, izpad 
proizvodnje na rudniku kot 
celoti.

Glede na to, da je vzrok niz
ke proizvodnje tudi nižji iz- 
plen, bomo morali več pozor
nosti posvetiti čim čistejšemu 
pridobivanju premoga, kakor 
tudi izdelavi analize vpliva se- 
pariranja kotlovnega premoga 
na višino izplena.

Franc Selan, dipl. inž. rud.

Povpraševanje 
po premogu 
in neizpolnjevanje 
delovnega načrta

V 2. letošnji številki našega 
glasila smo objavili podroben 
prikaz povpraševanja po pre
mogu v letošnjem letu. Naša 
predvidevanja, da ne bomo mo
gli pokriti vseh potreb kupcev 
z debelimi vrstami premoga 
(kosi, kocke), so se popolnoma 
uresničila. Medtem, ko z drob
nimi vrstami, od orehovca nav
zdol, kljub znatnemu izpadu 
proizvodnje po letnem proiz
vodnem načrtu, zadovoljujemo 
v celoti potrebe kupcev, tega 
nikakor ni mogoče trditi za ko
se in kocke.

Izpolnjevanje delovnega načrta 
od 1. L do 15. X. 1974

Proizvodnja premoga (ton)

TOZD načrt doseženo doseženo + -- %
rudnik Hrastnik 532.000 459.949 — 72.051 86,5
rudnik Trbovlje 565.000 524.186 — 40.814 92,8
rudnik Zagorje 271.500 262.580 — 8.920 96,7
Skupaj 1,368.500 1,246.715 —121.785 91,1
RŠC 27.500 13.235 — 14.265 48,1

ZPT 1,396.000 1,259.950 —136.050 90,3

Proizvodnja gradbenega materiala

TOZD rudnik Hrastnik letni načrt doseženo °/o
— betonarna (kos) 92.000 93.077,0 101,2
— kamnolom (m3) 24.000 11.723,0 48,8
TOZD GRAMAT
— opekarna (kos) 7.300.000 6,801.462 93,2
— kamnolom (m3) 35.000 21.035,0 60,1
TOZD rudnik Zagorje
— kamnolom (m3) 162.000 128.304,0 79.2

Storitve, ostala proizvodnja

TOZD RGD (din) 25,500.000,00 51,176.540,70 97,5
TOZD avtopark (t/km) — 3,835.298 —
TOZD BSD (ure) 321.080 277.514 86,4

Erika Kavčič

Viki Juvan, elektrikar, pri pospeše
valnih kontaktih izvozne naprave v 
Koepe v strojnici jaška Vine.

Foto inž. T. Bregant

Ti dve vrsti premoga upora
bljajo predvsem gospodinjstva, 
ki se ne morejo več oskrbovati 
z lignitom iz rudnika Velenje, 
ker ta oddaja skoraj vsega Ter
moelektrarni Šoštanj in Top
larni Ljubljana. Iz tega razloga 
je povpraševanje po našem 
premogu izredno poraslo, ker 
se je večina kupcev preusmeri
la na rjavi premog.
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Naš interes vsekakor je, da 
bi zanimanje kupcev izkoristili 
do naj večje možne mere ter na 
ta način obdržali tržišče, da ne 
bi le-to prehajalo na druga go
riva (olje, plin). Zaradi raznih 
težav, pa imamo v letošnjem 
letu vseskozi manjšo proizvod
njo od načrtovane. Posebno ve
lik izpad je pri debelih vrstah 
premoga, ki so na tržišču naj
bolj iskani.

Situacija glede oskrbe širo
ke porabe s premogom (gospo
dinjstev, ustanov, itd.), je tudi 
v drugih rudnikih rjavega pre
moga v SR Sloveniji precej po
dobna naši. Iz tega razloga 
precejšnje količine debelih in 
tudi drobnih vrst premoga u- 
važajo v Slovenijo iz drugih 
naših republik, predvsem iz 
rudnikov BiH. Vprašanje je, 
če se bo kljub temu uvozu da

lo zadovoljiti tržišče, posebno, 
če bo bližnja zima razmeroma 
normalna.

V našem lastnem in sploš
nem interesu je, da bi s pove
čano proizvodnjo, predvsem 
debelih vrst premoga, v nasled
njih mesecih tega leta skušali 
v kar največji meri nadoknadi
ti zamujeno in s tem oskrbeti 
ljudi s potrebno kurjavo.

v Stane Kruljc

Sprememba projekta 
odpiranja jame Kotredež

/
Za eksploatacijo premogovnih 
rezerv med 6. in 8. obzorom v 
jami Kotredež, je bil v letu 
1973 dokončan v projektivnem 
oddelku ZPT dopolnilni rudar
ski projekt »Odpiranje jame 
Kotredež med 6. in 7. obzo
rom«. Projekt je bil odobren z 
odločbo republiškega sekreta
riata za gospodarstvo in so se 
po njem že v preteklem letu 
pričela izvajati dela.

V navedenem projektu je 
predvideno odpiranje premo
govnih rezerv v severnem krilu 
kadunje do 7. obzora (60 m 
pod odprtim 6. obzorom) z 
vpadnikom (16') V-77 iz obsto
ječega polnišča v prekopu P-60.

Za odpiranje rezerv v juž
nem krilu do 8. obzora (120 m 
pod 6. obzorom) kadunje pa se 
je predvidelo izdelavo vpadni- 
ka V-82 — vse do 8. obzora, 
kot glavne odpiralne zveze pre
ko katere mora potekati tran
sport premoga iz jame Kotre
dež vse do konca eksploataci
je, to je 120 ali celo 180 m pod 
6. obzorom (do 292 m nadmor
ske višine). Istočasno je bila z 
ozirom na že itak visoke stro
ške eksploatacije v jami Kotre
dež, pred projektante postav
ljena zahteva, da morajo pre
mogovne rezerve pod 6. obzo

rom odpreti na kar najbolj ra
cionalen način — z najkrajši
mi možnimi odpiralnimi potmi 
in po možnosti brez nategnitve 
vode iz triade v projektirane 
jamske prostore.

Glede na vse navedeno se je 
lociralo polnišče vozičkov z 
bunkerjem v smerni hodnik v 
bližini Vine jaška. Glavni tran
sportni vpadnik (16°) V-82 se je 
predvidelo z ustjem na pod
ročju bivšega B polja ter z 
usmeritvijo vzporedno s slo
jem proti vzhodu, oziroma 8. 
obzoru. Med bunkerjem in ust
jem vpadnika se je predvidelo 
transportni prekop.

Za lokacijo vpadnika V-82 se 
je že v letu 1971 zavrtalo 
raziskovalno horizontalno vr
tino proti jugu v B polju s 
ciljem, ugotoviti kontakt triad
nega dolomita. Ta podatek je 
bil nujno potreben, ker so v le
tu 1958 pri izdelavi obzorne 
proge po 6. obzoru, naleteli na 
področju med B in C poljem 
na vodo in manjši vdor mulja.

Z vrtino vrtano proti jugu 
se je ugotovilo 53 m bele talni- 
ne. Ni pa bilo pojavov vode.

Zapadno od te vrtine je bil 
izdelan raziskovalni prekop do 
vodonosnega dolomita in dve

kratki vrtini v dolomit. Z me
ritvami pritiska vode v navede
nih vrtinah, smo ugotovili pri
tisk do 28 atm, kar priča o tem, 
da vodni steber v dolomitu se
ga do površine in bi z daljši
mi komunikacijami po dolomi
tu verjetno nategnili vodo iz 
širšega področja. Zanesljivo pa 
celotni topli vrelec iz drugega 
obzorja (dotok 2 mVmin). Z 
likvidacijo Aleksandrovega ja
ška v letu 1954/55, se je zaprlo 
tudi navedeni dotok v jamske 
prostore tako, da sedaj priteka 
na 6. obzor le ca. 2601/min 
tople vode (25° C). Na področju 
bivšega C polja je bila z istim 
namenom iz obzorne proge na 
6. obzoru, izdelana horizontal
na raziskovalna vrtina prav ta
ko proti jugu. Tudi ta vrtina je 
potekala po talnini, konglome
ratu in produ in ostala v svižu, 
kjer je bil dotok ca. 101/min. 
Vrtina je bila dolga 121 m.

Z vertikalno raziskovalno vr
tino na področju bivšega polja 
E, smo skušali ugotoviti hribi
ne na predvidenem vznožju 
vpadnika V-82. Tudi ta vrtina 
je potekala po talni glini in 
nad 8. obzorom, v globini 
108 m, ostala v svižu.

Za ugotovitev položaja sloja 
in s tem tudi talne konture slo-
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ja, smo se poslužili podatkov 
iz opuščenega nadkopa v B po
lju po talni glini do 7. obzora 
in prekopa na 7. obzoru v sloj. 
Prav tako so bile upoštevane 
tudi vrtine v E polju v krovnih 
plasteh, ki so navrtale sloj na 
7. in 8. obzoru.

Na podlagi vseh teh podatkov 
smo locirali vpadnik V-82 iz
ven vplivne cone odkopavanja, 
to je tako, da se ne bi narušil 
zaradi vplivov odkopavanja na 
talno stran sloja.

Pri izdelavi vpadnika pa smo 
že po izdelavi 59 m te komuni
kacije oziroma 16 m pod bivšo 
strojnico v B polju na 6. obzo
ru naleteli na kontakt z vodo- 
nosnim dolomitom, oziroma 
rta vdor mulja iz kontaktne co
ne. Dotok vode iz kontaktne 
cone je konstanten, okrog 
2001/min. Z vodo je skupaj 
naneslo tudi 130 nT mulja v že 
izdelani del vpadnika. Pojavil 
se je tudi povečani pritisk.

Nenadni pojav vode in mulja 
na najmanj pričakovanem me
stu z ozirom na stopnjo 
raziskanosti posameznih pod
ročij priča, da je kontakt tri
adnega dolomita zelo neregula
ren in so na tem področju še 
potrebne dodatne raziskave, 
kakor tudi, da bo odpiranje z 
juga bolj težavno, kot smo pr
votno pričakovali.

Pri tem si postavlja le delni 
poznavalec stanja vprašanje —

zakaj sploh odpirati jamo z 
»juga« če nastopajo tu težave 
in če imamo še pristop s »se
vera« .

Odgovor je naslednji:
a) Generalno odpiranje z 

»juga« do dna kadunje je 
umestne j še, kot s »severa« ker 
so v južnem krilu kadunje 
glavne rezerve premoga in je 
transportna pot do polnišča 
vozičkov, posebej pa od polni
šča do jaška Vine, bistveno 
krajša, kot pa zvezi preko se
vera (V-77, P-60).

b) Prekop P-60 »sever« bo 
pri odkopavanju med 7. in 9. 
obzorom predvidoma v vpliv
ni, oziroma rušni coni in torej 
ne pride v poštev kot glavna iz
vozna pot za eksploatacijo pod 
7. obzorom.

c) Položaj vodonosnega do
lomita v bližini sloja, je treba 
definitivno ugotoviti, ker bi 
pri odkopavanju z rušenjem 
moglo priti do vdora vode sko
zi eventualno tanko talno gli
no na odkope, zato mora biti 
glavni transportni voadnik-ko- 
lektor (vodni zbiralnik) loci
ran, ki pa mora biti istočasno 
izven vplivne cone odkopava
nja. Sledeč navedenim ugoto
vitvam, se je tehnično vodstvo 
TOZD rudnika Zagorje, v so
delovanju s tehničnimi služba
mi ZPT, odločilo za dodatne 
raziskave kontakta dolomit/tal

V jami Kotredež so zgradili pregrado v V-82 zaradi vdora mulja in vode 
iz kontakta z dolomitom. Foto inž. T. Bregant

na glina in za paralelno prouči
tev možnih načinov preboja 
skozi opisano cono ter za iz
vedbo preboja, če ta ne poteka 
dalj časa paralelno z zastavlje
no smerjo vpadnika, sicer pa 
za ustrezen premik vpadnika v 
triadni dolomit, neglede na vo- 
donosnost.

Ker bodo navedena razisko
valna dela zahtevala določen 
čas in bo s tem odpiranje juž
nega krila zastalo, smo v pro
jektivnem oddelku ZPT na su
gestijo TOZD RGD, TOZD rud
nik Zagorje in tudi generalne
ga direktorja, da se naj še iz
popolnijo sistemi dostopa in 
dostave materiala, izdelali kon
cept spremembe projekta od
piranja med 6. in 8. obzorom.

Koncept spremembe projek
ta odpiranja jame Kotredež 
med 6. in 7. obzorom je po ob
širni razpravi odobrilo tehnič
no vodstvo TOZD rudnik Za
gorje, skupno s tehničnim vod
stvom TOZD RGD in SSS, upo
števajoč dejstva, da je na ta 
način možno kljub zastoju v 
vpadniku V-82, še pravočasno 
odpreti pri forsiranem delu 7. 
obzora, istočasno pa so v tej 
spremembi projekta nakazane 
izpopolnjene rešitve za dostop 
moštva, dostavo materiala in 
transport premoga.

Glavne značilnosti spremem
be projekta odpiranja med 6. 
in 7. obzorom so:

1. Namesto prvotno predvi
dene delitve v 6 polj se predvi
deva delitev v 5 polj z naj večjo 
smerno dolžino 300 m.

2. Iz vseh odkopnih polj, v 
južnem in severnem krilu v ja
mi Kotredež med 6. in 7. obzo
rom, se odvoz premoga usmeri 
na obstoječe polnišče v preko
pu P-60 preko vpadnika V-77 
že izdelanega po talnini sever
nega krila kadunje do 7. ob
zora.

3. Severno krilo kadunje se 
odpre, tako, kot je bilo to pr
votno predvideno iz vpadnika 
V-77 z etapnim prekopom in 
prisipnim jaškom med etaža
mi. Namesto predvidenega zra- 
čilno oskrbovalnega nadkopa 
(56°) se predvideva zračil no 
oskrbovalni vpadnik (22"), kar



STRAN 6 »SREČNO Št. 10 — oktober 1974

bo omogočilo dostavo materi
ala do nivoja posamezne od- 
kopne etaže. Zračilno oskrbo
valni vpadnik bo navezan na 
že prvotno projektirani zračil- 
ni hodnik H-66, ki je že v izde
lavi.

4. Za transport premoga iz 
južnega krila kadunje, se pred
videva od vznožja vpadnika 
V-77 prekop P-76-0 po 7. obzoru 
v južno krilo kadunje, kjer se v 
talni glini predvideva smerni 
transportni hodnik H-74 do 
meje med polji 3 in 4. Po na
vedenem prekopu in smernem 
hodniku se predvideva odvoz 
premoga iz vseh polj južnega 
krila v smeri poinišča v P-60.

5. Za oskrbo z materialom in 
dostavo materiala ter tran
sport premoga na 7. obzor pri 
eksploataciji med 6. in 7. obzo- 
rom v južnem krilu kadunje, 
se predvidi izdelava vpadnikov 
na mejah polj 4 in 5, oziroma 
3 in 4. Navedena vpadnika 
(22°) bosta vezana na obstoje

či hodnik na 6. obzoru in bo
sta v zgornjem delu namenje
na za zračenje dostavo materi
ala v vozičkih do odkopnih 
etaž. V spodnjem delu se po 
teh vpadnikih predvideva tran
sport premoga s transporterji 
navzdol do 7. obzora, s čemer 
odpade transport premoga po 
presipnih jaških z vgrajenimi 
zavojnimi drčami, kjer prihaja 
do pogostih zamašitev in zara
di tega zastojev v proizvodnji.

6. V vse tri zračilno oskrbo
valne vpadnike za južno in se
verno krilo se namerava za do
stop moštva in povratek mo
štva med odkopnimi etažami 
in 6. obzorom vgraditi žičnice- 
sedežnice, da bi se zmanjšal 
napor zaposlenih pri hoji po 
maksimalno 150 m dolgih po
ševnih zvezah (naklon 22°).

7. Po 6. obzoru se namerava 
po obeh glavnih komunikaci
jah uvesti transport moštva s 
posebnimi nizkimi vozički, za

Plastične žlote bomo zamenjali
Desetega marca letos, nas je 
zopet pretresla vest o rudarski 
nesreči v rudniku Soko, kjer je 
izgubila življenje kompletna 
izmena, ki je zaradi priprav 
štela le 13 ljudi. Nesrečo je 
povzorčila eksplozija »meta
na« , za katero pa strokovna 
komisija, ki je raziskovala 
vzroke te nesreče ni našla no
benih nepravilnosti, na podla
gi katerih bi lahko trdila, da so 
povzročile vžig »metana«. Sum 
je obstal edino na zračilnih ce
veh iz PVC-folije, na katerih se 
pri določenih pogojih lahko 
pojavlja elektrostatično polnje
nje, ki se preko električnega 
toka izprazni in pri tem vžge 
metansko mešanico.

Le zaradi suma in preizku
sov teh zračilnih cevi na anti- 
statičnost nismo dolgo vedeli 
za pravi vzrok nesreče v rudni
ku Soko. Vso pozornost pa 
smo posvetili vprašanju varno
sti pri uporabi teh cevi, kate

rih smo imeli vgrajenih v na
ših jamah preko 2000 m, takoj, 
ko smo, četudi neuradno, zve
deli, da so kot vzrok za vžig 
»metana« ostale le še plastične 
zračilne cevi.

Pod metanom, ki eksplodira, 
razumemo v rudarstvu mešani
co metana in zraka, v kateri je 
metana od 5 do 14 0/o.

Tako smo 21. junija 1974 
zaprosili komisijo za ispitiva- 
nje S-uredjaja v Zagrebu, da 
nam preizkusijo te cevi in iz
dajo mnenje, če so zračilne ce
vi, ki nam jih je dobavilo pod
jetje »Miloje Žakič« in zanje 
izdalo atest varne in da se lah
ko uporabljajo v prostorih, 
ogroženih po eksplozivnih zme
seh metana in premogovega 
prahu v metanskih jamah.

Kljub dvakratni uregenci in 
obisku naših strokovnjakov, 
do danes nismo dobili nobene

ga rezultata.

kar bo potrebno popraviti tir
ne naprave in tudi obnoviti 
posamezne odseke.

8. Eksploatacija se predvide
va po sedanji odkopni metodi 
pri višini etaže ca. 8 m s tem, 
da se v vsa čela uvede samo
hodno podporje tipa Salzgitter 
oziroma na najmanj dve čeli ti
pa Hydromarel (lažja izvedba). 
Smerna dolžina kril pri odko
pavanju s Salzgitter podpor
jem bo ca. 280 m in pri odko
pavanju s Hydromarrel pod
porjem ca. 500 m.

9. Za odkopavanje pod 7. 
obzorom je treba v celoti vzpo
staviti vse komunikacije, kot 
so bile predvidene v prvotnem 
projektu s tem, da se za zrače
nje in oskrbo polja 83, upora
bi že za odkopavanje med 6. in 
7. obzorom predvideni vpadnik 
V-74 in hodnik H-74 ter se na 
hodnik naveže vpadnik na meji 
polj 3/4 med 7. in 8. obzorom.
Metod Malovrh, dipl. inž. rud.

Po tej akciji smo 6. avgusta 
1974 prejeli s strani repub
liškega rudarskega inšpektora
ta odločbo, ki prepoveduje 
uporabo vseh zračilnih cevi iz 
plastične PVC-folije, domače 
in tuje izdelave, ki nimajo do
kazov o kvaliteti predvideni po 
JUS G.E2.226 in JUS G.E2.224.

Do tega časa, ko je rudarska 
inšpekcija v Beogradu izdala 
odločbo o prepovedi uporabe 
žlot iz PVC-folije in je repub
liški rudarski inšpektorat v 
Ljubljani veljavnost te odločbe 
prenesel tudi na vse rudnike v 
Sloveniji, je bilo z večkratnimi 
preizkusi ugotovljeno, da elek
trični odpor PVC-folije znaša 
več kot 300 megaohmov (3x108 
Ohmov), kar prekoračuje teh
nične pogoje JUS G.E2.226.

Na podlagi teh ugotovitev, 
je kot varnostni ukrep s takojš
njo veljavo morala slediti pre
poved uporabe ventilacijskih 
cevi iz plastične mase.
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Obvestiti pa moramo vse čla
ne kolektiva, da je nabavna 
služba naročila pri izdelovalcu 
»Hemijsko-gumarska industri
ja Milo j e Zakič« iz Kruševca, 
zadevne zračilne cevi le pod 
pogojem, da bodo te imele 
predpisan veljaven atest, kar 
je podjetje tudi preskrbelo.

Varnost nadaljnjega obrato
vanja v naših rudnikih nam 
narekuje, da k zamenjavi pri
stopimo takoj in temeljito, če

prav so to finančna sredstva, 
ki jih bomo morali trenutno 
prenesti sami. Vse žlote bomo 
zamenjali s kovinskimi, ker 
različni rezultati preizkusov v 
najrazličnejših jugoslovanskih 
pooblaščenih zavodih pač ne 
dajejo garancije dovolj ne var
nosti teh, v metanskih rudni
kih tako pomembnih naprav, 
niti ne obstajajo za preizkus 
ventilacijskih cevi iz plastične 
PVC-folije ustrezni odgovarja
joči standardi (JUS).

In še nekaj! V pravdo, ki je 
nastala okoli izdaje atesta za 
ventilacijske cevi »Milo j e Za
kič«, na podlagi katerega smo 
te cevi nabavili, se bomo zara
di stroškov izmenjave, ki ne 
bodo majhni, vključili tudi mi. 
Epilog bo izreklo sodišče! To
da težko se je v vsakdanji 
praksi otresti občutka, če bo 
naša varnost odvisna od takih 
atestov in s tako različnimi re
zultati.

Emil Kohne, dipl. inž. rud.

Bistvene značilnosti
samoupravnega sporazuma o varstvu pri delu 
s posebnim ozirom na odgovornost zaposlenih

Predlog novega pravilnika ozi
roma samoupravnega sporazu
ma o varstvu pri delu smo pri
pravili za obravnavo in spreje
manje iz dveh razlogov:

1. Sporazum smo morali 
uskladiti z novo obliko samo
upravljanja ter iz nje izvirajo
čimi pravicami in dolžnostmi 
zaposlenih, in

2. nov sporazum je s poseb
nim dodatkom zapolnil vrzel 
starega pravilnika, in sicer 
»Naloge in odgovornosti oseb 
v ZPT, v zvezi z varstvom pri 
delu«, kar je bilo po členu 93 
temeljnega zakona o rudarstvu 
dolžnost in nas je nanjo opo
zorila tudi rudarska inšpekcija.

Predlog novega sporazuma je 
zaradi enakih dejavnosti TOZD 
rudnikov Hrastnik, Trbovlje in 
Zagorje, separacije s skupnim 
prevozom in nekaterimi dodat
ki ter spremembami tudi za ru
darsko gradbeno dejavnost, 
prirejen sporazum. Ostale štiri 
TOZD GRAM AT, avtopark, ESD 
in RŠC, bodo pa lahko ta pred
log uporabile kot osnovo za iz
delavo vsaka za svojo dejav
nost ustreznega pravilnika.

V celoti smo star pravilnik 
o varstvu pri delu najprej do
polnili z vsemi poznejšimi skle
pi delavskega sveta, ki so bili 
sprejeti zaradi novo nastalih 
situacij ali pa usklajevanja z 
novo izdanimi pravilniki in do
ločili.

Tako smo v členu 48 dopol
nili navedena delovna mesta in 
roke občasnih zdravniških pre
gledov in s tem sporazumom 
uskladili s pravilnikom o nači
nu in postopku za opravljanje 
preventivnih zdravstvenih pre
gledov (Ur. list SRS, 33/1971).

Prav tako je zaradi potreb 
in različne kvalitete nabavlje
nih osebnih zaščitnih sredstev, 
delno popravljen tudi pravilnik 
o koriščenju osebnih zaščitnih 
sredstev.

Bistvene spremembe pa vse
buje predlog sporazuma pri do
ločanju reda in discipline, 
predvsem v zagotavljanju oseb
ne in kolektivne varnosti pri 
delu. Te spremembe v poostrit
vi sankcij za tovrstne malo
marnosti, so narekovale še ved
no ponavljajoče se grobe kršit
ve predpisov pri nas, kar pa je

v nekaterih drugih rudnikih v 
Jugoslaviji privedlo tudi do ka
tastrof. Pri znanih rudarskih 
nesrečah zadnjega desetletja, 
so bile vedno ugotovljene ma
lomarnosti že pri ukrepih, ki 
preprečujejo nevarne koncen
tracije metana. Nič manj ne
varni za kolektivno nesrečo ni
so prepusti pri vzdrževanju e- 
lektričnih naprav v metanskih 
jamah in tudi vsaka druga kr
šitev varnostnih predpisov ali 
odstranjevanje varnostnih na
prav in zaščit, privede cesto do 
posameznih smrtnih nesreč.

Ker vsi ti ukrepi ne pred
stavljajo zaposlenim neko ne
mogočo fizično ali drugo du
ševno obremenitev pri delu in 
so zlasti posledica malomarno
sti, ki pa se v rudarskem jezi
ku izraža z »saj ne bo« ai pa 
v bratskem izrazu »neče«, pred
lagamo, da se kolektivna in o- 
sebna varnost v jami doseže, 
pa četudi za večjo ceno.

V členu 302 se predlaga, da 
je delavec lahko odpuščen še 
pri naslednjih težjih kršitvah 
delovne obveznosti:
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1. če pri delu v jami ne 
izvaja del po predpisih za elek
trične naprave v rudnikih,

2. če v jami, kjer je prišlo 
do nevarnih koncentracij jam
skih plinov pri prezračevanju, 
ne upošteva navodil za take 
primere (postopno spuščanje 
ventilatorja),

3. če odstranjuje in odtujuje 
varnostne naprave,

4. če se pri lokomotivskem 
prevozu in prevozu po jašku 
ne drži predpisov in navodil,

5. če prinaša v jamo vžigalna 
sredstva in sredstva za kaje
nje,

6. če neopravičeno izostane 
neprekinjeno 3 ali več dni,

7. če se namerno poškoduje 
z namenom, da doseže odsot
nost z dela ali namerno prepre
čuje zdravljenje.

Vse te primere, poleg osta
lih, ki so navedeni v starem 
pravilniku, obravnava odbor za 
varstvo medsebojnih razmerij 
in lahko izreče tudi kazen od
pustitve.

Delavcu pa po novem spora
zumu preneha lastnost delavca 
v združenem delu samo na pod
lagi ugotovitve naslednjih kr
šitev:

1. če v jami kadi ali uporab
lja odprt ogenj,

2. če odtujuje ali prinaša v 
v jamo tuja nedovoljena raz
strelilna sredstva.

Prva točka tega člena ima 
torej ublažitev v tem, da smo 
smatrali prinašanje vžigalnih 
sredstev in tobaka (razen žve
čilnega), kot ne vedno čisto 
premišljeno dejanje, kar mora 
biti stvar razprave.

Take vrste postopek, ko ne
kdo pozabi v žepu ugasnjeno 
polovičko, je zanesljivo manj 
nevaren od malomarnosti, ki 
se zagreši pri razstreljevanju 
ali električnih napravah, za ka
tero pa smo predvideli sicer 
možen odpust, vendar s pred
hodno obravnavo.

Popolnoma nov člen 305, 
predvideva mandatne kazni za 
osebe na vodilnih delovnih

mestih in sicer do 100,00 din 
za prekrške, ki so v tem členu 
predvideni.

Za vse ostale kršitve, nave
dene v členu 304, je po samo
upravnem sporazumu o medse
bojnih razmerjih delavcev, do
ločena mandatna kazen od
30,00 do 100,00 din.

Pri opisu delokrogov in od
govornosti oseb v delovni or
ganizaciji, smo osnove organi
zacije in poslovanja postavili 
na ustavne pravice temeljnih 
organizacij združenega dela 
(TOZD), pri tem pa nismo sme
li pozabiti smotrov in koristi, 
zavoljo katerih so se TOZD 
združile v delovno organizaci
jo ZPT. Zaradi določenih go
spodarskih prednosti, ki ga 
ima to združevanje, se nekate
ra dela prenašajo s sporazu
mom na skupne strokovne služ
be, čeprav so ta dela v nepo
sredni zvezi s proizvodnjo. Tak 
prenos del (srednjeročni in dol
goročni razvoj ter investicije) 
na službe izven TOZD pa ne 
more obstajati, če ni z dogovo
rom določena tudi neka med
sebojna odvisnost in odgovor
nost. S takim dogovorom in ta
ko delitvijo dela, ki pomaga 
TOZD, da racionalnejše ustvar
jajo realizacijo, medsebojna 
odgovornost pač ne nasprotu
je ustavnim določilom. Odgo
vornost v delovnem procesu 
torej že iz tega razloga ne pre
neha pri direktorju TOZD, am
pak je posredno podaljšana do 
višjih strokovnih delavcev v 
skupnih strokovnih službah.

To prehajanje določenih od
govornosti pa ima tudi pravno 
osnovo. Dokler bo veljal temelj
ni zakon o rudarstvu, se neka
tera njegova določila še vedno 
nanašajo na tehničnega vodjo 
rudarske organizacije.

V poglavju »naloge in obvez
nosti oseb« so delokrogi, zadol
žitve in odgovornosti jasno do
ločene za vsa vodilna delovna 
mesta Zasavskih premogovni
kov in vsa delovna mesta vodij 
sektorjev SSS ter službe var
stva pri delu, ki je organizira
na centralno.

Karakteristična razlika v or
ganizacijski shemi pa nastopa

tudi v TOZD. Vsi trije rudniki 
so s statutom določili nov pro
fil individualnega poslovodne
ga organa (direktor) TOZD, ki 
predstavlja in zastopa TOZD 
navzven v skladu s samouprav
nim sporazumom in skrbi za 
zakonitost dela. Ker pa TOZD 
sedaj prevzema tudi obvezno
sti tehničnega značaja (razen 
teh, ki so s sporazumom pre- 
nešene na SSS), se od bivšega 
delokroga direktorja rudnika, 
prenesejo vse tehnične zadeve 
na tehničnega vodjo TOZD. Ta 
zdaj sprejema vse obveznosti 
po odločbah republiškega ru
darskega inšpektorata in odgo
vornosti za izvajanje del po 
predpisih, razen tistih, ki so po 
tem zakonu o rudarstvu in s 
tem sporazumom še ostale v 
domeni tehniškega direktorja 
ZPT.

Vsem ostalim delovnim me
stom, ki so potrebna za var
no in gospodarsko vodenje de
lovnega procesa, smo določili 
delokrog po svojem najbolj
šem razumevanju pogojev. 
Vsakemu delovnemu mestu 
smo določili obseg dela, ki do
polnjuje ostvaritev proizvod
nega načrta in šele v okviru 
tega obsega tudi odgovornosti. 
Če se nam to ni povsem posre
čilo naj bo naloga komisije, da 
to dopolni. Kaj radi se namreč 
izgovarjamo na najrazličnejše 
vzroke in pogoje, kot da nismo 
na delovno mesto postavljeni 
prav zato, da ustvarimo take 
pogoje, ki nam bodo omogoča
li dosegati zanesljivo in varno 
načrtovane naloge.

Emil Kohne, dipl. inž. rud.

SIMPOZIJ RUDARJEV 
IN METALURGOV

V času od 6. do 9. nov. 1974 
bo potekal v Budvi II. jugoslo
vanski simpozij na temo: Na
črti obrambe in reševanja v 
rudarstvu in metalurgiji. Orga
nizira ga jugoslovanski komite 
za varnost in zaščito na delu v 
rudarstvu, geologiji in metalur
giji-
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Poraba investicijskih kreditov

Geološki zavod iz Ljubljane raziskuje slojišče premoga zahodno od eks- 
ploatacijskih polj jame Loke. Te raziskave se financirajo iz republiških 
sredstev.
Fotografija kaže vrtalno napravo za izdelavo vrtine Lz — 1/74-GZ pri 
»Kokoletu«. Foto inž. T. Bregant

V prejšnji številki glasila Sreč
no je bil objavljen prispevek o 
doseganju in porabi amortiza
cijskih sredstev v letu 1974, v 
tem članku pa je prikazana 
uporaba investicijskega poso
jila.

Celotna predračunska vred

nost programiranih investicij
skih del za modernizacijo in 
koncentracijo proizvodnje pre
moga, znaša 103,793.000,00 din. 
Z Ljubljansko banko smo skle
nili dne 26. 7. 1973 kreditno po
godbo, na podlagi katere inve
sticijska dela financiramo iz 
naslednjih virov:

— sredstva za energetiko 33.5 % 40,000.000,00 din
— bančna sredstva 30.0 % 31,138.000,00 din
— lastna sredstva 31.5 % 32,655.000,00 din

Skupaj 100.0 % 103,793.000,00 din

Vlaganja v osnovna sredstva so po namenu predvidena za:

— rudarska dela 26,084.000,00 din
—- zunanja gradbena dela 5,381.000,00 din
— oprema z montažo

— domača 16,151.000,00
— uvozna 51,880.000,00
— montaža 4,297.000,00 72,328.000,00 din

Skupaj .103,793.000,00 din

Od skupne vrednosti odpade na:

— TOZD rudnik Hrastnik 51,896.000,00 din
— TOZD rudnik Trbovlje 10,678.000,00 din
— TOZD rudnik Zagorje 31,225.000,00 din
— TOZD separacija Trbovlje 6,391.000,00 din
— in skupni prevoz 3,603.000,00 din

Skupaj 103,793.000,00 din

Nadzornik 
kot vodja 
delovne skupine

Kaj pričakujemo od njega?
Z namenom, da bi uresničili 

dejansko in neposredno uprav
ljanje delovnih organizacij s 
strani delavcev, so bile organi
zirane še pred ustanovitvijo 
TOZD, tako imenovane delovne 
skupine. To so skupine delav
cev, ki delajo na ožjem področ
ju in tvorijo več ali manj za
ključen krog. Delo take skupi
ne vodi v jami nadzornik, zu
naj pa delovodja. Pogoj za 
opravljanje takšne funkcije je 
ustrezna strokovna kvalifikaci
ja. Pri ustanavljanju delovnih 
skupin kot osnovnih celic de
lavskega samoupravljanja, je 
nastopilo vprašanje, kdo naj 
bo na čelu te skupine v samo- 
upravljalskem smislu. Po vse
stranskih razpravah in razglab
ljanjih je bila sprejeta odloči
tev, da naj bo vodja, v svojstvu 
samoupravne organiziranosti, 
nadzornik ali delovodja.

Zakaj takšna odločitev? Na 
to vprašanje ni težko odgovo
riti. Kdo drug kot nadzornik 
ali delovodja bolje pozna pro
bleme in težave svojih sodelav
cev. Vse kar pa se v tej osnov
ni enoti dnevno dogaja, sodo- 
življa tudi on, ali drugače po
vedano, nič pomembnega ne 
more iti mimo njega ali preko 
njega, naj si bo to po strokov
ni ali politični plati. Nadzornik 
zaradi tega najlažje posreduje 
resnično sliko mnenja in raz
položenja svoje delovne skupi
ne. Delavskemu svetu TOZD je 
delo na ta način zelo olajšano, 
ker je v vseh zadevah lahko 
skoraj v neposrednem stiku s 
kolektivom, ki ga predstavlja.
Vse kar sem navedel do sedaj, 

pa ne deluje samo po sebi s 
tem, ko smo postavili nadzor
nika za vodjo delovne skupine. 
Za kar najboljše izpolnjevanje 
nalog in vloge takega vodje, so 
poleg strokovnosti enako po
membne tudi politične in mo
ralne kvalitete.
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Nadzornik, ki politično ni 
popolnoma, na liniji našega sa
moupravnega sistema, ne more 
zadovoljivo opravljati nalog, 
ki jih od njega pričakujemo. 
Te naloge pa so zelo zahtevne. 
Sodelavcem mora znati prika
zati probleme v neprisiljeni in 
razumljivi obliki, vlivati mora 
zaupanje v predanost našega 
delavskega samoupravljanja, 
kar je pogoj za dvig delovne 
morale in za pravilno politično 
vzdušje. Z uresničitvijo takšnih 
odnosov bomo mnogo pripo
mogli k poglobitvi samouprav
ljanja, kar nam narekuje tudi 
nova ustava, kjer je dan naj
večji poudarek prav samo
upravljanju.

Dosedanje izkušnje na TOZD 
rudnik Hrastnik kažejo, da ni
so vsi nadzorniki — vodje de
lovnih skupin, odigrali priča
kovane vloge, zato bo politični 
aktiv moral o tem razpravljati 
in se angažirati za nujno izbolj
šanje.

Lado Debelak

Vrste
informativnih sredstev 
v ZPT

Za redno in sprotno seznanja
nje članov delovnih skupnosti 
vseh devetih TOZD in SSS pri 
ZPT, se poslužujemo nasled
njih informativnih sredstev:

— glasilo Srečno, ki izhaja 
mesečno v obsegu od 28 do 32 
tiskanih strani in v nakladi po 
3000 izvodov;

— ciklostirani bilten, ki iz
haja občasno, v nakladi po 
800 izvodov; v letu 1973 je iz
šlo 33 številk na skupno 159 
tipkanih straneh;

— okrožnice; teh je izšlo v 
preteklem letu skupno 145 v 
nakladi do 400 izvodov;

Z investicijskimi deli po pro
gramu za modernizacijo in 
koncentracijo proizvodnje pre
moga, smo pričeli že v letu 
1971. Po pogodbi z banko, mo
rajo biti dela zaključena do 
konca leta 1976. Banka nam je
— lastnih sredstev
— posojila iz energetike 

v letu 1971
v letu 1972 
v letu 1973

— posojila iz bančnih sredstev 
Skupaj

do podpisa pogodbe vložena 
lastna sredstva amortizacije 
priznala za lastno udeležbo. 
Teh sredstev je bilo skupno
16.276.600.00 din. Do konca le
ta 1973 smo porabili za investi
cijska dela po predmetnem 
programu:

5.026.300.00 din
5.559.300.00 din
4.499.700.00 din
6.217.600.00 din 16,276.600,00 din

3.949.200.00 din
25,252.100,00 din

Od programirane vrednosti 
smo porabili' do konca leta 
1973, le 24 %. V letu 1974 je bi- 
o koriščenje odobrenega poso

jila nekoliko intenzivnejše, 
predvsem za nabavo uvozne 
opreme. V tem letu smo do 
konca septembra porabili za:

— rudarska dela 4,187.800,00 din
— zunanja gradbena dela — din
— domačo opremo 3,678.200,00 din
— uvozna oprema 4,154.400,00 din
— montaža opreme — din

Skupaj 12,020.400,00 din

Po nosilcih del odpade na:
— rudnik Hrastnik 3,519.000,00 din
— rudnik Trbovlje — din
— rudnik Zagorje 5,936.400,00 din
— separacijo Trbovlje — din
— skupni prevoz 2,565.000,00 din

Skupaj 12,020.400,00 din

Od začetka del v letu 1971 do 30. septembra 1974 smo porabili:
vir financiranja din °/o od skupnega 

zneska
— sredstva za energetiko 11,757.700,00 30
— bančna sredstva 9,238.20,000 30
— lastna sredstva 16,276.600,00 50

Skupaj 37,272.500,00 36

Po namenu je bilo porabljeno za:
vir financiranja din % od skupnega 

zneska
— radarska dela 11,247.200,00 43
— zunanja gradbena dela 1,932.600,00 36
— domačo opremo 6,253.300,00 39
— uvozno opremo 17,474.000,00 28
— montažo opreme 365.400,00 9

Skupaj 37,272.500,00 36

Po nosilcih investicijskih del odpade na:
— rudnik Hrastnik 15,388.500,00 30
— rudnik Trbovlje 7,205.900,00 67
— rudnik Zagorje 8,808.500,00 28
— separacijo Trbovlje 2,741.200,00 43
— skupni prevoz 3,128.400,00 87

Skupaj 37,272.500,00 36
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Ker so bila vložena sredstva 
iz amortizacije v letih 1971 do 
1973 priznana za lastno udelež
bo delovne organizacije, smo 
časovno našo udeležbo plačali 
vnaprej. Zaradi tega lahko od 
dneva podpisa posojilne po
godbe uporabljamo za plačilo 
obveznosti samo kreditna sred
stva toliko časa, dokler v skup-
— za rudarska dela
— za domačo opremo
— za uvozno opremo 

Skupaj

in sicer:
— rudnik Hrastnik
— rudnik Zagorje 

Skupaj

— sredstva za energetiko
— bančna sredstva
— lastna sredstva 

Skupaj

Po namenu in nosilcih investicij je 
del v letu 1971 do 15. oktobra 1974:
namen

— rudarska dela
— zunanja gradbena dela
— domača oprema
— uvozna oprema
— montaža opreme 

Skupaj

nosilci investicije

—. rudnik Hrastnik
— rudnik Trbovlje
— rudnik Zagorje
—- separacija Trbovlje
— skupni prevoz 

Skupaj

Investicijski program za mo
dernizacijo in koncentracijo 
proizvodnje premoga, je bil iz
delan že leta 1970 in s poprav
ki v letu 1971. Medtem so na
stopile občutne spremembe, 
tako v samem konceptu inve
sticijske izgradnje, kot v pogo
jih poslovanja: spremenjene
cene materiala in storitev, nov 
način obračunavanja osebnih 
dohodkov in amortizacije,

nem porabljenem znesku ne 
pridemo do financiranja v do
govorjenem odstotku: 38,5 % 
iz energetike, 30 0/° iz bančnih 
sredstev in 31,5 % iz lastne ude
ležbe.

Poleg omenjenih zneskov 
smo porabili od 1. do 15. ok
tobra 1974 še:

674.000,00 din
630.400.00 din
888.100.00 din

2.192.500.00 din

1.196.900.00 din
995.600.00 din

2.192.500.00 din

din % od skupnega 
zneska

12,985.500,00 32
10,202.900,00 33
16,276.600,00 50
39,465.000,00 38

bilo porabljeno skupno od začetka

din % od skupnega 
zneska

11,921.200,00 46
1,932.600,00 36
6,883.700,00 43

18,362.100,00 35
365.400,00 9

39,465.000,00 38

din % od skupnega 
zneska

16,585.400,00 32
7,205.900,00 67
9,804.100,00 31
2,741.200,00 43
3,128.400,00 87

39,465.000,00 38

spremenjene zakonske in po
godbene obveznosti in slično, 
zato moramo nujno pristopiti 
k popravku investicijskega 
programa.

Po kreditni pogodbi z banko, 
moramo sodelovati v tej inve
sticijski izgradnji z lastno ude
ležbo 32,655.000,00 din. Od te
ga smo že vložili 16,276.600,00 
din tako, da bi morali prispe
vati v letih 1974, 1975 in 1976

— Mladi rudar; ciklostirano 
glasilo, ki ga izdaja TOZD RŠC 
za vajence; v preteklem letu 
sta izšli 2 številki v nakladi po 
250 izvodov;

— razglasne zvočne postaje; 
te postaje so nameščene v na
slednjih TOZD — rudnik Hra
stnik 2, rudnik Trbovlje 1, rud
nik Zagorje 2, separacija Tr
bovlje 1, elektrostrojna delav
nica 1 in rudarski šolski cen
ter 1, skupno 8. Te postaje vse 
TOZD dnevno koristijo za 
sprotno obveščanje članov ko
lektiva med odmori, predvsem 
pa med izmenami;

— razglasne deske; teh je na 
razpolago skupno 51. Namešče
ne so v moštvenih čakalnicah 
in delavnicah;

— informativne omarice; teh
je v posameznih TOZD skupno 
17. Nameščene so z namenom, 
da jih člani kolektiva koristijo 
za odlaganje raznih predlogov, 
vprašanj, prošenj, pritožb,
ipd.;

— radio Trbovlje; ZPT skle
nejo vsako leto za potrebe vseh 
TOZD in SSS ZPT, pogodbo za 
redno objavljanje najrazličnej
ših vesti, poročil, renortaž, ko
mentarjev, magnetofonskih za
pisov, ipd. V letu 1973 je radio 
Trbovlje objavil 140 takšnih 
prispevkov oziroma poročil za 
člane kolektiva in ostalo jav
nost;

— ostala informacijska sred
stva; ZPT dajejo na razpolago 
poklicnim novinarjem Dela,
Dnevnika, RTV Ljubljana,
TANJUGA in Radia Trbovlje, 
najrazličnejše informacije, z 
namenom, da jih objavijo v 
javnih informativnih sredstvih, 
tako za informacije članom ko
lektiva, kakor tudi za sezna
njanje javnosti o problematiki 
TOZD oziroma ZPT. Novinarji 
so vedno vabljeni tudi na seje 
delavskega sveta ZPT;

— delovne skupine; najpo
membnejše sredstvo za sprot
no obveščanje članov kolekti
va, so sestanki delovnih sku
pin, deloma med odmori, delo
ma pa med izmenami ali v iz- 
vendelovnem času; v pretek
lem letu je bilo v vseh TOZD

ob upoštevanju vseh (do 15. oktobra) porabljenih sredstev, smo izkoristili 
vire financiranja takole:
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100 delovnih skupin, ki so ime
le skupno 859 sestankov. Na 
njih je bilo sprejetih skupno 
635 raznih predlogov;

— zbori delavcev; ti so orga
nizirani v vsaki TOZD in SSS, 
v preteklem letu je bilo skup
no 112 zborov. Ti imajo po no
vi ustavi najpomembnejšo vlo
go v samoupravnih odnosih.

Iz gornjega pregleda je raz
vidno, da se v TOZD in SSS 
ZPT poslužujemo vseh možnih 
oblik obveščanja, ki krožijo od 
spodaj navzgor in od zgoraj 
navzdol. Seveda pa se ne mo
remo in ne smemo uspavati, 
da je sedanji obseg obveščeno
sti zadovoljiv. Zato se moramo 
vsi zaposleni v celoti angažira
ti za vsestransko izboljšanje 
obveščanja tako v pogledu ob
sega, kakor tudi kakovosti. Po
leg do sedaj znanih oblik ob
veščanja, je TOZD rudnik Za
gorje v letošnjem letu pričela 
izdajati lastni ciklostirani bil
ten v 50 izvodih. Tudi druge 
TOZD in SSS imajo še dodatne 
oblike informiranja svojih čla
nov tako z raznimi obvestili, 
kakor tudi z objavami raznih 
vesti s strani družbenopolitič
nih organizacij TOZD in ZPT.

KAZEN ZA SLABE 
UPRAVLJALCE
V kombinatu Soda sol v Tuzli 
so sklicali sejo delavskega sve
ta, ki pa se je niso udeležile 
nekatere delegacije temeljnih 
organizacij združenega dela. 
Samoupravni organi so skleni
li, da bodo morale temeljne or
ganizacije združenega dela, ka
terih delegacije niso prišle na 
sejo in je zaradi tega ta mo
rala odpasti, plačati 150.000 N 
din denarne kazni. Za tiste, ki 
ne spoštujejo samoupravljanja, 
je taka kazen predvidena v sta
tutu kombinata. Pravijo nam
reč, da je tudi seja delavskega 
sveta pomembnejša od vsake
ga drugega dela, zato se je de
legacije morajo obvezno ude
ležiti.
Op. ur. odbora:

Delegacijam TOZD in SSS 
v organih upravljanja v premi
slek!

še 16,378.400,00 din. Ker smo 
morali izgubo rudnika Zagorje 
v letu 1973 pokriti delno iz po
slovnega sklada (znižanje vkal- 
kulirane amortizacije v letu 
1973) in delno iz drugih lastnih 
virov (rezervni sklad, odstop
ljeni prispevka po zveznem za
konu), nam likvidnostna sred
stva ne dopuščajo, da bi lahko 
lastno udeležbo vplačali v ce
lotnem predvidenem znesku. 
Zato smo že v začetku maja 
zaprosili pri pristojnih organih

— sredstva za energetiko
— bančna sredstva
— lastna sredstva 

skupaj

Ko bo sprememba posojilne 
pogodbe podpisana in nam bo 
vplačana lastna udeležba iz le
ta 1973 vrnjena, se bo likvid-

za spremembo virov financira
nja omenjenih investicijskih 
del. Udeležba sredstev za ener
getiko naj se poveča za
14,296.000 din, kolikor je zna
šala porabljena lastna udelež
ba v letu 1974. Ta sprememba 
je načelno že odobrena od vseh 
merodajnih mest, vendar nam 
sprememba kreditne pogodbe 
še ni bila predložena. Po tej 
spremembi bodo viri financi
ranja naslednji:

52.3 % 54,296'000,00 din
30.0% 31,138.000,00 din
17.7 % 18,359.000,00 din

100.0 % 103,793.000,00 din

nostno stanje naše delovne or
ganizacije precej izboljšalo.

Roman Turnšek

Aktivnost samoupravnih organov

Delavski svet ZPT
Na 10. zasedanju delavskega 

sveta ZPT dne 19. septembra 
1974, so delegati razpravljali in 
sklepali o naslednjih zadevah:

— v zvezi z izvajanjem svo
jih sklepov je sklenil, da bo 
občasno pregledal poročila o 
njih izvajanju za določena ob
dobja ter ugotovil, kako le-te 
dejansko izvajajo,

— sklenil je, da v bodoče ne 
bo razpravljal in sklepal o 
spremembah datumov izplačil 
osebnih dohodkov, z eventual
nimi predlogi za podaljšanje 
oziroma odložitev izplačila,

— osvojil je poročilo gene
ralnega direktorja, o gospodar
skem stanju delovne organiza
cije, ločeno po posameznih 
TOZD. Stanje je namreč zavo
ljo neizpolnjevanja delovnega 
načrta zelo kritično. Zaradi 
manjše proizvodnje premoga 
je bil manjši tudi celotni doho
dek v razdobju januar—julij 
1974 za okrog 33 milijonov din.

Sprejel je vrsto ukrepov za iz
boljšanje gospodarskega polo
žaja. V ta okvir pa spada pred
vsem izdelava popravka—reba
lansa gospodarskega oziroma 
finančnega načrta za leto 1974, 
seznanitev celotnega kolektiva 
v vseh TOZD na zborih delav
cev in izvajanje dodatnih ukre
pov, da se zagotove boljši učin
ki gospodarjenja, izdelava ana
lize obstoječega stanja na vseh 
treh rudnikih, s posebnim ozi
rom na porast proizvodnih 
stroškov ter boljše oblaganje 
odkopnih delovišč in racional
nem zaposlovanju delavcev ob 
dela prostih dneh, poostritev 
discipline, sodelovanje delega
tov pri izboljšanju obstoječega 
stanja v TOZD, spodbujanje so- 
č^elavcev za čimvečje prizadeva
nje pri delu, boljše izkoriščanje 
mehanizacije, predvsem na od
kopih in transportu ter ukre
panje za izboljšanje likvidno
sti, pri čemer se je treba zelo 
angažirati pri rešitvi spornih 
terjatev,
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— potrdil je poročilo gene
ralnega direktorja o poteku iz
vajanja posameznih točk ak
cijskega programa ZPT za leto 
1974, hkrati pa je naložil vsem 
TOZD dolžnost, da individualni 
poslovodni organi, t. j . direk
torji, določijo nosilce nalog za 
izvajanje akcijskih programov 
TOZD ter stalno spremljajo in 
kontrolirajo izvajanje sprejetih 
ukrepov po programu,

— razglasil je samoupravni 
sporazum o spremembah in do
polnitvah samoupravnega spo
razuma o medsebojnih razmer
jih delavcev v združenem delu 
TOZD in SSS, in sicer na te
melju predhodno izvedenih 
zborov delavcev v vseh TOZD 
v avgustu 1. L; s tem sporazu
mom je bil dopolnjen samo
upravni sporazum o medseboj
nih razmerjih delavcev v zdru
ženem delu TOZD ZPT z dne 
3. 1. 1974. Hkrati je sklenil, da 
pismene izjave v zvezi s tem 
sporazumom, z dne 3. 1. 1974, 
veljajo tudi za predmetni spo
razum z dopolnitvami;

— sklenil je, da naj TOZD 
RŠC izdela primerjalno anali
zo o obsegu del in stimulacijo 
med revirsko delavsko univer
zo in oddelkom za izobraževa
nje odraslih pri RŠC, na teme
lju katere naj bi delavski sve
ti TOZD ZPT lažje sprejemali 
odločitve do predloga RŠC o 
sistematizaciji nekaterih novih 
delovnih mest,

— osvojil je predlog odbora 
za kadrovsko politiko in soci
alno varstvo ZPT, da se izpla
čevanje osebnih dohodkov pri
pravnikom, ki so v letu 1974 
združili delo pri ZPT za nedo
ločen čas, prizna po delovnem 
mestu, na katerem so razpore
jeni, in sicer do uskaditve sa
moupravnega sporazuma o de
litvi osebnih dohodkov v TOZD 
in SSS ZPT, vendar se jim od 
osebnih dohodkov odbije 20 C/° 
zaradi pomanjkanja delovnih 
izkušenj. Po preteku priprav
niške dobe odbijanje odstotkov 
od osebnih dohodkov preneha,

odobril je delavskemu 
svetu TOZD rudnik Zagorje v 
breme sklada skupne porabe 
ZPT, znesek za vrednost 5 ton

premoga, in sicer namensko 
kot prispevek k izvedbi akcije 
ZB NOV Izlake, za dograditev 
zdravstvenega objekta za ob
močje Izlak,

— obnovil je svoječasni 
sklep odbora za ekonomsko- 
tehnične zadeve prejšnje man
datne dobe, o možnostih naku
pa 2 ton premoga po malopro
dajni ceni s strani članov de
lovne skupnosti v primerih, ko 
količina deputatnega premoga 
zaradi večjih potreb ne zado
šča,

— pooblastil je generalnega 
direktorja, da poda vodstvu 
TOZD separacije ustrezno sta
lišče do koriščenja letnega do
pusta.

Odbor za kadrovsko politi
ko in socialno varstvo ZPT

Na svoji 3. seji, dne 18. sep
tembra 1974, je odbor za kad
rovsko politiko in socialno 
varstvo ZPT razpravljal in 
sklepal o naslednjih zadevah:

— obravnaval je vprašanja 
beneficirane delovne dobe ozi
roma o ureditvi povečanega 
štetja zavarovalne dobe ter vse
bine družbenega dogovora o 
načelih ter kriterijih in osno
vah postopka za določanje de
lovnih mest, na katerih se šte
je zavarovalna doba s poveča
njem; ta dogovor je bil objav
ljen letos v republiškem urad
nem listu,

— sklenil je, da je treba nuj
no ponovno aktivirati delo ko
misije za benefikacijo delovnih 
mest vseh slovenskih rudnikov,

— predsedniki odborov za 
medsebojna razmerja v TOZD 
in SSS naj se podrobneje se
znanijo z družbenim dogovo
rom, delavski sveti TOZD in 
SSS pa naj imenujejo 5-član- 
ske komisije za izdelavo sezna
mov beneficiranih delovnih 
mest, z ustreznimi podatki. Po
trebno je tesno sodelovanje, 
predvsem vseh treh rudnikov,

— obravnaval je predlog za 
spremembo pravilnika o pri
pravnikih, in sicer v tem smi
slu, da naj bi delavski svet 
ZPT spremenil oziroma odob

ril razporeditev pripravnikov 
na sistemizirana delovna me
sta,

— pri reševanju vlog za pri
znanje feneficirane delovne do
be, odobritev deputatnega pre
moga, denarno pomoč iz soli
darnostnega sklada, odobritev 
in razrešitev štipendij oziroma 
štipendijskih obveznosti ter 
šolnin, je od 10 vlog 4 rešil 
ugodno, ostale pa je deloma za
vrnil, deloma pa odstopil v re
ševanje drugim pristojnim or
ganom upravljanja; določene
ga sklepa še tudi ni mogel spre
jeti na prošnjo raznih sluša
teljev za odobritev iz vrst čla
nov kolektiva za odobritev pla
čevanje šolnine za šolanje v ve
černih šolah, dokler ne ugoto
vi pristojna služba, s kolikšni
mi sredstvi bi lahko razpolaga
li za te namene,

— na znanje je sprejel infor
macijo vodje kadrovskega sek
torja, o problematiki razpore
janja kadrov v delovni organi
zaciji. Odbori za medsebojna 
razmerja so se v zadnjem raz
dobju srečevali s problemi, in 
sicer v tem smislu, da se TOZD 
pri urejanju kadrovske proble
matike, predvsem pri zaseda
nju prostih delovnih mest, ki 
jih samostojno objavljajo, za
pirajo same vase in ne kažejo 
posebne pripravljenosti za do
govarjanje z ostalimi TOZD, iz 
katerih se delavci prijavljajo 
na prosta delovna mesta; na
dalje je opaziti znake kadrov
skega siromašenja tistih TOZD, 
ki zaostajajo za osebnimi do
hodki. Pri tem pa se pojavlja 
poseben problem pri skupnih 
strokovnih službah, ki na pod
ročju osebnih dohodkov parti- 
cipirajo na povprečnem oseb
nem dohodku. Delavci skupnih 
strokovnih služb se vse pogo
steje prijavljajo na prosta de
lovna mesta v TOZD, kjer je 
vrednost točke višja. Zato teh
niški in administrativni delav
ci v TOZD ne kažejo posebne
ga zanimanja za delo v skup
nih strokovnih službah,

— obravnaval je še informa
cijo o tem, če se v čas bolni
škega in letnega dopusta obra
čuna kot nadomestilo osebnih 
dohodkov tudi prosta sobota.
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Seja predsednikov delavskih 
svetov

Dne 1. oktobra 1974, so se 
sestali predsedniki delavskih 
svetov TOZD in SSS ZPT. Na 
tej seji so obravnavali nasled
nje:

— po podani obrazložitvi s 
strani vodstva ZPT in družbe
nopolitičnih organizacij, so se 
navzoči soglasno odločili, da 
bodo predlagali delavskim sve
tom in zborom delavcev v 
TOZD, da bi vsi čani kolektiva 
na sicer dela prosto soboto, 12. 
oktobra 1974, delali in ponov
no poklonili ta delavnik v ko
rist Kozjanskemu tako, kot so 
to storili v juliju t.L, v prvem 
krogu dajanja te pomoči. Čla
ni kolektiva, ki bi se udeležili 
dela na to soboto, bi odstopili 
za pomoč Kozjanskemu svoj 
normalni delavnik, medtem ko 
bi dodatek za stalnost, jamski 
dodatek in dodatek za nočno 
delo izplačali delavcem, ki bi 
ta dan bili na delu. S tem v 
zvezi so sprejeli program akci
je v vseh TOZD;

— na znanje so sprejeli pred
log, da bo za široko in poljud
no razlago med člani kolektiva 
v zvezi z integracijo ZPT-TET, 
potrebna pomoč samoupravnih 
organov in družbenopolitičnih 
organizacij. Zbori delavcev bo
do predvidoma izvedeni s tem 
v zvezi v decembru t.L, ker je 
s 1. 1. 1975 predvidena ustano
vitev nove delovne organiza
cije;

— nadalje so obravnavali še 
vprašanje delegatov, ki priha
jajo na zasedanja delavskega 
sveta ZPT. Ti morajo biti dob
ro seznanjeni s problematiko, 
ki je na dnevnem redu zaseda
nja ter da so do nje opredelje
ni in da posredujejo na zase
danjih mnenja in predloge or
ganov upravljanja TOZD, iz ka
terih izbirajo;

— sklenili so, da bo v de
cembru t.L sestanek delegatov 
iz TOZD ZPT v raznih interes
nih skupnostih, ko bodo pri
pravljali stališča do progra
mov dela in potrebnih sred
stvih za leto 1975;

— seznanjeni so bili s težnja
mi v nekaterih TOZD zaradi

koordiniranja stališč o višini 
100-% vrednosti osebnega do
hodka. Tudi v bodoče naj bi se 
s stališči delavskega sveta 
TOZD omogočilo solidarno do
govarjanje med posameznimi 
TOZD, s tem pa bi bila tudi 
podana solidarnost do gospo
darjenja v ZPT;

— sproženo je bilo vprašanje 
zapiranja samoupravnih orga
nov TOZD v svoje okvire. To 
pa seveda zavira nadaljnji raz
voj samoupravljanja. Samo

upravni organi v TOZD lahko 
občasno povabijo na svoje seje 
tiste predstavnike SSS, ki jim 
je določena problematika po
znana in o kateri razpravljajo 
na svojih sejah;

— nadalje je razpravljal še 
o problematiki TOZD GRA- 
MAT ter o težavah pri skup
nem prevozu zaradi izrabljeno
sti voznega parka ter deponira
nju praha in graha.

T. L.

Naša pomoč Kozjanskemu
Na dela prosto soboto, 12. ok
tobra 1974, je naša delovna or
ganizacija v vseh TOZD in SSS 
obratovala popolnoma normal
no, in sicer na pobudo družbe
nopolitičnih organizacij TOZD 
in ZPT. Normalni. osebni do
hodki tega delovnega dne so 
šli namreč v korist sklada po
moči Kojanskemu. Prvikrat
TOZD

rudnik Hrastnik 
rudnik Trbovlje 
rudnik Zagorje 
separacija 
RGD 
BSD
avtopark 
GRAMAT 
RSC
skupne strokovne službe 
SKUPAJ

Prispevki članov kolektiva, 
zaposlenih na gradbiščih TOZD 
RGD v ZR Nemčiji in Švici, v 
tem poročilu niso zajeti.

Glede na to, da bomo odved
li gornja sredstva skupno s 
prispevki, znaša naš prispevek 
iz drugega kroga pomoči Koz
janskemu, v bruto znesku 
skupno 490.936,65 din. Ta zne
sek pa seveda ni dokončen, 
ker v njem niso všteti prispev
ki tistih naših sodelavcev, ki 
bodo svoj prispevek za pomoč 
Kozjanskemu, prispevali ka
sneje, to so predvsem tovariši, 
ki delajo v ZR Nemčiji in Švi
ci pa tudi drugi.

smo člani kolektiva ZPT delali 
na prosto soboto v juliju t.L v 
korist Kozjanskemu, v drugem 
krogu pa, kot smo že navedli 
12. oktobra t.L Iz posameznih 
TOZD in SSS so člani kolekti
va prispevali naslednje zneske, 
ki jih tvorijo normalni osebni 
dohodki, brez dodatkov:

Vrednost osebnih 
dohodkov (neto)

74.152.15 din
53.076,70 din
93.000,00 din 
25.297,65 din
45.214.15 din
13.453,00 din
6.685,70 din
6.994,00 din
7.000,00 din 

23.111,25 din 
347.984,60 din

Pomoč članov kolektiva ZPT 
iz vseh TOZD in SSS znaša 
skupno iz prvega in drugega 
kroga:
— z dne 13. julija 1974

620.679,70 din
— z dne 12. oktobra 1974

490.936,65 din
Celokupno 1,111.616,35 din

Ta znesek pa je dejansko še 
nekoliko večji, ker so naši so
delavci iz gradbišč v ZR Nem
čiji in Švici, nakazali svojo po
moč direktno republiškemu 
skladu za pomoč Kozjanskemu.

Štev. odstopljenih 
delavnikov 

794 
507 
979 
301 
390 
134 
64 
75 
60 

198 
3.502
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Temelji delegatskega skupščinskega sistema
Delegatski princip je univer
zalno načelo našega družbeno
političnega sistema. Tako so 
po delegatskem načelu sestav
ljeni delavski sveti, skupščine 
samoupravnih interesnih skup
nosti, skupščine družbenopoli
tičnih skupnosti in vsi drugi 
organi samoupravnega odloča
nja.

Pomembno novost nove usta
vne. ureditve predstavlja to, 
da je skupščina zgrajena po 
delegatskih načelih. Tako so 
delegacije temeljnih samo
upravnih skupnosti in delega
cije družbenopolitičnih organi
zacij osnova skupščinskega si
stema.

Temeljni smisel delegatskega 
sistema je, da tudi družbene 
odločitve sprejema delovni člo
vek v bistvu v svoji temeljni 
samoupravni skupnosti oziro
ma družbenopolitični organiza
ciji, preko delegatskega siste
ma pa sodeluje na vseh ravneh 
družbenega dogovarjanja in 
odločanja.

Delegacije oblikujejo delovni 
ljudje v temeljnih organizaci
jah združenega dela in delovnih 
skupnostih, v JLA, nadalje 
kmetje in obrtniki ter delovni 
ljudje in občani v krajevnih 
skupnostih in družbenopolitič
nih organizacijah.

Kandidacijski postopek izve
de Socialistična zveza delovne
ga ljudstva skupaj s sindika
tom. Pri kandidiranju je po
membna vloga ZKJ in drugih 
družbenopolitičnih organizacij. 
Demokratični kandidacijski 
postopki zagotavljajo dejanski 
vpliv vseh delovnih ljudi na se
stavo delegatskih skupščin.

Volitve delegacij temeljnih 
samoupravnih skupnosti so ne
posredne. Temeljne samo
upravne skupnosti določijo v 
okviru ustave s svojimi samo
upravnimi akti: število članov 
delegacije, sestavo, izvolitev in 
odpoklic delegacije.

Ustava določa, da traja man
dat delegatov 4 leta, da nihče

ne more biti več kot dvakrat 
zaporedoma izvoljen v isto de
legacijo, ter kdo ne more biti 
izvoljen v delegacijo.

Število delegatskih mest v 
skupščine družbenopolitičnih 
skupnosti se določa glede na 
število delovnih ljudi v teh 
skpnostih in glede na druga 
merila, delegacija oziroma kon
ferenca delegacij, če ne pripa
da delegaciji nobeno mesto v 
skupščini, iz svoje srede dele
gira delegata na zasedanje 
skupščine. Hkrati se opravi na 
seji delegacije oziroma konfe
renci delegacije usklajevanje 
stališč. Za vsa pomembna vpra
šanja mora delegacija organi
zirati razpravo med člani te
meljne samoupravne skupno
sti. Glede drugih vprašanj se 
bo delegacija posvetovala z de
lavskim svetom ali kakšnim 
drugim samoupravnim orga
nom temeljne samoupravne 
skupnosti, kadar pa bo šlo za 
izvrševanje že sprejetih stališč, 
bo delegacija sama oblikovala 
svoja stališča. V vsakem prime
ru pa bo morala delegacija po
leg svojih interesov upoštevati 
tudi širše družbene interese.

Delegatski sistem oblikova
nja skupščin družbenopolitič
nih skupnosti zahteva drugačen 
način sprejemanja odločitev v 
skupščinah. Vse manj pomemb
no postaja glasovanje in pre
glasovanje, čeprav se mu po
polnoma ne moremo odreči, 
pač pa stopa v ospredje dogo
varjanje in sporazumevanje.

Delegat, ki bo šel na zaseda
nje skupščine, bo sicer vezan 
na stališča temeljne samo
upravne skupnosti, delegacije 
oziroma konference delegacij, 
vendar pa se bo o konkretnih 
vprašanjih samostojno odločal. 
Zato bo treba zagotoviti ustre
zno odgovornost delegata in 
delegacije. Delegat mora biti 
odgovoren temeljni samouprav
ni skupnosti, delegaciji in tudi 
širši družbeni skupnosti.

Delegatska razmerja bomo 
uresničevali le, če bomo dele-

Andrej Gorišek med prevozom po 
jašku Vine. Foto inž. T. Bregant

gatom zagotovili vse pogoje za 
njihovo delo. Gre za družbeno
politične, materialne, tehnične 
in časovne pogoje za funkci
oniranje delegatskega sistema. 
Pri tem bo pomembna vloga 
družbenopolitičnih organizacij.

Delegatu ali delegaciji lahko 
temeljna samoupravna skup
nost izreče nezaupnico. V tem 
primeru se sproži postopek za 
odpoklic, ki je načeloma enak 
postopku za izvolitev delega
tov. Seveda pa delegacija in 
delegat lahko tudi odstopita.

Skupščino občine, mesta in 
republike sestavljajo zbor zdru
ženega dela, družbenopolitični 
zbor in zbor krajevnih skupno
sti oziroma občin. Ob določe
nih pogojih v skupščinah obči
ne, mesta in republike soodlo
čajo kot poseben zbor tudi 
skupščine samoupravnih inte
resnih skupnosti.

Zvezno skupščino sestavljata 
zvezni zbor ter zbor republik 
in pokrajin. V obeh zborih so 
delovni ljudje iz vsake repub
like oziroma vsaka republika 
zastopana z enakim številom 
delegatskih mest.
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Pred 8. kongresom Zveze sindikatov Jugoslavije
V okviru predkongresne aktiv
nosti, ki je zelo pomembna za 
delavski razred in člane sindi
kata, moramo dejavnost sindi- 
kaia na kratko pregledati 
tudi v delovni organizaciji ter 
v TOZD.

Na seji izvršnega odbora 
konference za energetiko in ru
darstvo (KOSIRE) ZPT smo se 
dogovorili, kako bomo pred
kongresno aktivnost uresniče
vali po TOZD. Prav tako so se 
posamezne OOS v TOZD v 
predkongresni aktivnosti po
vezovale s področnimi občin
skimi sindikalnimi organizaci
jami. Dogovorili smo se da 
OOS obravnavajo gradivo za 8. 
kongres ZSS na sejah svojih 
izvršilnih odborov in pripravi
jo gradivo za članske sestanke 
tako, da bo lahko vsak posa
meznik seznanjen s statutarni
mi dogovori in osnutki sklepov 
8. kongresa zveze sindikatov 
Slovenije. Razprave v izvršilnih 
odborih so se že pričele in gre
do h koncu, prav tako tudi 
članski sestanki.

Še nekaj o statutarnih dogo
vorih. Kot nam je znano, je bil 
osnutek o statutarnih dogovo
rih predložen v obravnavo že v 
maju 1973. leta. V sedanjem 
predlogu je precej novosti, 
sprememb in dopolnitev. Ko je 
statutarna komisija oblikovala 
ta predog je namreč upošte
vala:

— novo ustavo v kateri je 
določena nova družbena vloga 
sindikatov;

— sklep VII. kongresa zveze 
komunistov Sovenije in X. 
kongresa zveze komunistov Ju
goslavije;

— sklep 4. konference zve
ze sindikatov Slovenije in re
zultate razprav ter izkušenj iz 
množične akcije iz let 1973 in 
1974, za prilagoditev organizi
ranosti in delovanja sindikatov 
novim ustavnim razmeram;

— platforma o organizirano
sti in delovanju sindikatov in 
zveze sindikatov Jugoslavije.

Po mnenju komisije bi ta 
statutarni dokument, ki bi na
domestil sedanji statut zveze 
sindikatov Slovenije in statute 
vseh sindikatov Slovenije, pri
merna podlaga za učinkovito 
delovanje sindikatov v uresni
čevanju delavskih interesov. 
Skratka, zavedati se moramo, 
da s sprejetjem statutarnega 
dogovora o organiziranosti in 
delovanju zveze sindikatov v 
Sloveniji, dobivamo člani sin
dikata v roke izredno pomem
ben pripomoček za uresničeva
nje novih sindikalnih pravic, 
dolžnosti in odgovornosti in 
novo sredstvo za učinkovito 
sindikalno delovanje na vseh 
ravneh naše organiziranosti. 
Tega bi se moral zavedati vsak 
izvoljen delegat, da odigra svo
jo vlogo in da sodeluje celotno 
članstvo, ker eden ali dva ne 
pomenita veliko, skupno sode
lovanje je pa seveda najboj 
učinkovito.

Če na kratko napravimo iz
vleček iz statutarnih dogovo
rov, vidimo naslednje:

Osnovna organizacija sindi
kata (OOS) v temeljni organi
zaciji združenega dela (TOZD) 
in v drugi samoupravni delov
ni skupnosti, je temeljna obli
ka sindikalne organiziranosti 
in najširši okvir političnega 
delovanja delavcev.

V osnovni organizaciji sin
dikata delavci neposredno izra
žamo svoje interese in jih 
usklajujemo med seboj. S sta
lišča razrednih interesov na tej 
podlagi določamo skupni inte
res in se borimo za njegovo 
uresničevanje po samoupravni 
poti.

OOS je nosilec in uresniče
valec skupnih interesov delav
cev, ki jih združuje in intere
sov delavskega razreda kot ce
lote.

OOS pri TOZD so obravna
vale tudi vprašanje določitve 
delegatov za 8. kongres zveze 
sindikatov Slovenije in delega
tov za 7. kongres zveze sindi

katov Jugoslavije. Delegati so 
predvsem iz neposredne proiz
vodnje.

V javni razpravi je tudi se
znam možnih kandidatov za 
novi republiški svet, ki bo štel 
68 članov. Med njimi bo več 
kot tri četrtine neposrednih 
proizvajalcev, 44 odstotkov evi
dentiranih kandidatov je žensk 
31 odstotkov pa mladih.

Iz tega je razvidno, da so 
med delegati za 8. kongres 
zveze sindikatov Slovenije in 
vodstvo republiškega sveta 
zveze sindikatov Slovenije 
predvsem delavci, od tega pa 
sorazmerno ženske in mladi 
delavci.

Ko bo kongres za nami in 
bodo vsi dokumenti sprejeti, 
se bomo morali vsi zavedati, 
da so to naloge, dolžnosti in 
pravice vseh delovnih ljudi in, 
da bomo morali te dokumente 
spraviti v življenje. Zavedati 
se bomo morali, da delegati 
konference in člani izvršilnih 
odborov res odigrajo tisto vlo
go, ki jo bo kongres predvidel 
in ki jih začrtuje nova ustava. 
Če povzamemo misli, ki jih po
udarja zgoščeno besedilo za 
članske sestanke, vidimo, da so 
to sklepi in smernice za akci
jo vseh nas članov sindikata in 
ne le za posamezne sindikalne 
organe ali za posamezne sindi
kalne aktiviste. Kajti sindikat 
smo predvsem mi, člani, in vse 
drugo je le naš pripomoček in 
naše sredstvo za našo akcijo. 
To osnovno izhodišče je upo
števano tako v novem statutu, 
ki se imenuje statutarni dogo
vor o organiziranosti in delo
vanju sindikata in zveze sindi
katov v SR Sloveniji, kot tudi 
v osnutkih kongresnih sklepov.

Če na kratko pogledamo, kaj 
je sililo k novemu statutarne
mu dokumentu ugotovimo, da 
je to predvsem nova ustava. 
Ta omogoča bistveno povečano 
vlogo sindikatov. Kot sem že 
omenil, so statutarni dokumen
ti izšli že maja 1973 in bili 
predloženi v javno razpravo.
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Janez Hlastan nad bunkerjem I — iztresališče rovnega premoga pred se- 
pariranjem. Leži okrog 150 m od ustja rova separacije Foto inž. T. Bregant

Na 4. konferenci zveze sindi
katov Slovenije junija 1973. le
ta, so bili sprejeti številni skle
pi v zvezi s takojšnjo reorgani
zacijo sindikatov. To je bilo 
večinoma že opravljeno, kar je 
dalo že tudi mnoge dobre za
četne rezultate. Na podlagi teh 
izkušenj in razprav, je bil v za
četku julija letos objavljen 
predlog statutarnega dogovora.

Tudi tega so obravnavale 
mnoge osnovne organizacije 
sindikata, vse občinske, repub
liške in zvezne organizacije sin
dikatov ter drugi družbeni de
javniki, med njimi izvršni ko
mite predsedstva CK ZKS. Vsi 
so predlog podprli in dali ne
katere spremljevalne predloge. 
Na podlagi vseh teh razprav v 
večini OOS, nam republiški

Delo sindikatov v ZPT
Kljub objektivnim pa tudi sub
jektivnim težavam, je imel iz
vršni odbor (10) konference 
sindikata rudarstva in energe
tike (KOSIRE) pri ZPT, dne 27. 
septembra 1974 že svojo deve
to redno sejo. Člani so razprav
ljali o statutarnem dogovoru o 
organiziranosti sindikatov, o 
nujnosti izpeljave drugega kro
ga pomoči Kozjanskem in o 
gospodarskem položaju ZPT. 
Predsedniki osnovnih organi
zacij sindikata (OOS) so se do
govorili, da bodo napeli vse 
svoje sile zato, da bodo k 
uspešnejšemu reševanju celot
ne problematike čim več pri
pomogli prav člani sindikata. 
Kajti tu je ves smisel in inte

res našega dela. Delavca mora
mo spremljati v slabih in dob
rih trenutkih, on pa mora s 
svojo aktivnostjo prispevati, 
da bomo tak sistem dela lahko 
uveljavljali. Ne moremo mimo 
dejstva, da je mnogo članov 
neaktivnih ter da to slabi še 
tiste akcije, ki so vsebinsko in 
dobro pripravljene. Na drugi 
strani pa se srečujemo tudi s 
tem, da so akcije v nekaterih 
TOZD premalo usklajene. To 
drugo spoznanje je boleče in 
zaskrbljujoče. Moramo ga čim- 
prej odstraniti in postati v vseh 
sredinah naše delovne organi
zacije CELOTA, od družbeno
političnih organizacij (DPO), 
samoupravnih organov do vod-

svet zveze sindikatov Slovenije 
sedaj predlaga, da odločimo o 
končnem besedilu dokumenta. 
Če bi dokument sprejeli vsaj 
dve tretjini članstva OOS, bo 
na 8. kongresu zveze sindika
tov Slovenije razglašena njiho
va uveljavitev. To bo prvič v 
zgodovini sindikalnega delova
nja na Slovenskem, da je bil 
statutarni dokument sprejet 
po tako množičnih pripravah 
in neposredno s strani sindikal
nega članstva.

Če na kraju ugotovimo, se 
spričo tako široke razprave o 
dokumentu, ki je pripravljen 
za sprejem na 8. kongresu zve
ze sindikatov Slovenije, ne bo 
težko odločiti, ker je tako dob
ro začrtan in dopolnjen na 
podlagi ustave in izkušenj, ki 
so se pokazale v zadnjem ob
dobju.

Še enkrat poudarjam, da se 
bomo morali zavedati vsi člani 
sindikata, da so ti dokumenti 
namenjeni vsem članom in ne 
le posameznim aktivistom.

Ivan Vovk

štev, za kar niso odgovorne le 
DPO, temveč ima vsakdo del 
te odgovornosti v svojem delo
krogu. V vseh sredinah mora
mo prav to odgovornost in 
dolžnost zaostriti in aktivirati 
vse, neglede na položaj, zasluge, 
itd., ker bomo le tako pri svo
jem delu uspešnejši. Enotne 
akcije bodo rodile tisto, česar 
si želimo vsi. Kajti zelo nepri
jetno je nenehno razpravljati 
o slabem položaju naše delov
ne organizacije.

Enotnost našega dela.
Če hočemo doseči boljše re

zultate pri svojem sindikalnem 
delu, moramo proučiti v sleher
ni TOZD, kakšen naj bo pri
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stop. Enotni smo bili v tem, da 
moramo približati vse proble
me in uspehe delavcem. To pa 
je možno preko delovnih sku
pin. Pri tem moramo na širših 
političnih aktivih ali delovnih 
sestankih temeljito seznaniti 
in usposobiti njihove vodje ter 
jim dajati kratka gradiva, s 
katerimi si bodo lahko poma
gali v razpravah.

Kljub čedalje večji mehanizaciji 
pridobivanja premoga v jami, po
trebujemo še vedno večje količine 
jamskega lesa. Tega pripravljajo 
na lesnem skladišču v Trbovljah.

Foto inž. T. Bregant

Statutarni dogovor.

O njem bomo razpravljali na 
sestankih delovnih skupin, pri
pravili pripombe, dopolnitve 
in predloge ter jih končno 
sprejeli na zborih delavcev ozi
roma članskih sestankih in jih 
poverili našim delegatom za 
oba kongresa sindikatov.

Kozjanci.
Prva akcija je bila v ZPT us

pešna. Ker pa je ob potresu 
nastala večja škoda kot smo 
prvotno predvidevali, smo pri
stopili k drugemu krogu po
moči. Izoblikovali smo pred
log, da bomo solidarno delali 
v soboto, 12. oktobra 1974.

Za čim uspešnejšo odpravo 
posledic naravne nesreče, je re
publiški štab v sodelovanju s

krajevno skupnostjo tega pod
ročja, razdelil poškodovana ob
močja na več delov. Zasavske 
občine (Hrastnik, Trbovlje, Za
gorje, Litija in Domžale) bodo 
odpravile posledice na območ
ju Vinskega vrha. Popravili bo
mo hiše in zgradili družbene 
objekte. Na Vinskem vrhu bo
mo zgradili novo osnovno šo
lo — to je naloga občine Hrast
nik, Trbovlje in Zagorje. Da bi 
imeli za gradnjo čim bližje 
gramoz, bomo v bližini uspo
sobili kamnolom. Cesto h kam
nolomu smo uredili z udarni
ško akcijo v nedeljo, 6. oktob
ra 1.1. Naše osnovne organiza
cije sindikata so organizirale 
45 brigadirjev (rudnik Hrastnik 
5, rudnik Trbovlje 5, rudnik 
Zagorje 5, ESD 4, RGD 5, se
paracija 5, GRAMAT 4, avto- 
park 2, RŠC 4 in SSS 6). Vodja 
brigadirjev je bil Robert Štern.

Gospodarski položaj.
Osnovne organizacije sindi

kata morajo dati takoj pobudo 
za sklic političnih aktivov v 
TOZD, podrobno analizirati 
svoj gospodarski položaj v vseh 
delovnih skupinah in predlaga
ti konkretne rešitve za izbolj
šanje, izvajanje pa dosledno 
kontrolirati.

Svet ZK ZPT je na svoji sedmi 
seji dne 26. septembra in 2. 
oktobra 1974, razpravljal o sa
moupravni organiziranosti — 
o analizi prvega dela razgovo
rov z delavci, in sicer o tem, 
kako čutijo uveljavljanje usta
ve in kongresnih dokumentov. 
Razgovore so izpeljale delovne 
skupine v TOZD, ki so jih ime
novali izvršni odbori SZDL v 
vseh treh dolinah. Svet je ob
ravnaval tudi uresničevanje ak
cijskega programa ZPT za čim

Konferenca sindikata.

Že od julija pripravljamo 
konferenco o stanovanjski pro
blematiki naših delavcev v 
ZPT. Za uspešno razpravo pri
pravljajo odgovorne službe, sa
moupravni organi in komisije 
gradivo. Konferenca naj bi bi
la v oktobru 1974.

Solidarnost naših upokojen
cev.

Z uveljavitvijo panoškega 
samoupravnega sporazuma in 
s tem sindikalne liste, so člani 
kolektiva ob odhodu v pokoj 
upravičeni od 1. marca 1974 
dalje do odpravnine. Ker pa je 
v naši delovni organizaciji šlo 
v tem letu nekaj članov v po
koj pred pričetkom veljavnosti 
teh določil, smo izoblikovali 
predlog, da naj sindikat orga
nizira z vsemi tistimi člani raz
govor, na katerem bi se pogo
vorili, kako bi vsi skupaj soli
darno odstopili svoj delček od
pravnine tistim članom-upo- 
kojencem, ki so po naših dose
danjih merilih prejemali ob 
odhodu v pokoj po 500,00 din.

učinkovitejšo odpravo gospo
darskih in drugih težav v naši 
delovni organizaciji. Med dru
gim so izoblikovali predlog, da 
bi komunisti ZPT javno spre
govorili o svojih objektivnih 
težavah na konferenci, ki bo 
predvidoma 7. novembra 1974 
v Trbovljah.

Osnovne organizacije ZK 
ZPT so ta predlog osvojile v 
oktobru 1974.

Franjo Glavica

Franjo Glavica

Konferenca komunistov v ZPT
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Iz resolucije ZMS

Mladinska delovna brigada iz Hrastnika je pred proslavo, oziroma I. 
zborom revirskih aktivistov OF urejevala športni stadion v Hrastniku.

Foto Jože Gerhard

V začetku oktobra t.l. je pote
kal v Moravcih pri Murski So
boti, IX. kongres slovenske 
mladine. Tega kongresa so se 
udeležili tudi delegati iz Hrast
nika, Trbovelj in Zagorja, ki 
so zaposleni v TOZD ZPT. Ne
kateri od teh so sodelovali tu
di v razpravi na razne teme.

Na tem kongresu se je dose
danja organizacija mladine, 
preimenovala od dosedanje 
zveze mladine Slovenije, v zve
zo socialistične mladine Slove
nije.

Ob koncu kongresa je bila 
sprejeta tudi daljša resolucija. 
Del te povzemamo:

. .. »Resolucija govori o tem, 
da je potrebno ustvariti druž
bene pogoje, v katerih se bo 
mladina neposredno angažirala 
na vseh področjih družbenega 
življenja in s tem prevzela svoj 
del odgovornosti za rezultate 
družbenega razvoja. Brez tesne 
življenjske povezanosti z de
lavskim razredom in subjektiv
nimi silami ne moremo v naši 
družbi izpeljati vseh revoluci
onarnih sprememb. Danes lah
ko ugotovimo, da delovanje na
šega članstva v SZDL, sindika
tih in ZK postaja stvarnost in 
da smo na tem področju v na
ši organizaciji v slovenskem 
prostoru naredili velike kora
ke. Naši interesi, problemi, sta
lišča in sklepi se morajo pre
verjati in uveljavljati skupno 
z interesi vseh ostalih delavcev 
in občanov v okviru SZDL, sin
dikatov, ZK. Tako postajajo ti 
problemi skupni, to je pa tudi 
pogoj za uspešno in učinkovito 
razreševanje in uveljavljanje 
le-teh.

. . . »Na področju samouprav
ljanja je potrebno dosledno 
uveljaviti delegatske odnose 
ter uveljaviti kot mesto odloča
nja zbor delovnih ljudi in novo 
institucijo samoupravljanja, 
delavsko kontrolo ter samo
upravno interesne skupnosti.

Izredno pereča za mlado ge
neracijo je politika zaposlova

nja in stanovanjska problema
tika, saj je največ mladih neza
poslenih in brez stanovanj. Da 
imajo ti problemi velike di
menzije je dokaz tudi to, da 
sta na X. kongresu po teh 
vprašanjih bili sprejeti dve re
soluciji. Z našo politično akci
jo na tem področju moramo 
predvsem zagotoviti možnost 
zaposlitve vsej mladini, dopol
nilno izobraževanje za odprta 
delovna mesta ter ustrezno iz
delavo planov potreb po kad
rih ter preprečevati ekstenziv-

Zvišanja življenjskih stroškov 
najbolj prizadenejo delavce z 
naj nižjimi osebnimi dohodki. 
Da bi lahko ugotovili, koliko 
je v ZPT takšnih delavcev, je 
komisija za družbeni standard 
pri konferenci sindikata rudar
stva in energetike predlagala 
osnovnim organizacijam sindi
kata, naj ugotovijo stanje v

no zaposlovanje ter zagotavlja
ti možnost za postopno vrača
nje naših delavcev iz tujine. 
Na področju stanovanjske po
litike se bomo zavzemali pred
vsem za nadaljnjo krepitev ma
terialne baze, spremembo poli
tike razdeljevanja stanovanj 
za izgradnjo samskih domov in 
stanovanj za mlade delavce in 
družine ter za večjo lastno ude
ležbo v skladu z materialnimi 
možnostmi za pridobitev sta
novanja.« .. .

svojih TOZD in SSS. Vemo, da 
so naši osebni dohodki razme
roma skladno naraščali z letoš
njimi predvidevanji. Vemo tu
di to, da je naša celotna gospo
darska situacija slabša kot 
smo predvideli, zato je zelo tež
ko govoriti o povečanju oseb
nih dohodkov. Toda kljub te
mu moramo sindikati skrbeti

Najnižji osebni dohodki v ZPT
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za naše delavce in zasledovati Stanje 31. avgusta je bilo
njihovo gibanje osebnih dohod- naslednje:
kov.
TOZD število delavcev v kategoriji

zaposlenih mesečni OD 
do 1.400 din

mesečni OD 
od 1.400 

do 2.240 din

skup.

rudnik Hrastnik 955 2 35 37
rudnik Trbovlje 701 1 25 26
rudnik Zagorje 1104 10 117 127
separacija 384 3 105 108
BSD 172 2 37 39
RGD 743 — 17 17
GRAMAT 83 — 54 54
avtopark 70 — — —

RŠC 70 — 4 4
SSS 240 4 47 51
ZPT skupaj 4522 22 441 463

100% 0,5% 9,8t>/o 10,3 "A

Franjo Glavica
Opomba uredniškega odbora:
V gornjem pregledu so naštevanj le podatki o najnižjih prejemkih v av
gustu tega leta. Tu so upoštevani člani kolektiva z boleznino, pripravniki 
in podobno. /

Rudarstvo doma 
in po svetu

NOV PREMOGOVNIK

Rudarji rudnika rjavega pre
moga v Budimliji pri Ivangra- 
du, so dolgo živeli v veliki ne
gotovosti. Niso vedeli kaj bo z 
njimi jutri, ker je bil doseda
nji rudnik v zadnjih vzdihlja
jih, krediti za odpiranje nove
ga pa še niso bili odobreni. Za
to je bilo v negotovosti preko 
300 rudarjev in več kot tisoč 
članov njihovih družin. Kon
cem preteklega leta pa je bil 
odobren kredit v znesku 52 mi
lijonov za odpiranje novega 
rudnika rjavega premoga Pet- 
njik. Na dan rudarjev Črne go
re 24. septembra so prisrčno in 
toplo proslavili tri praznike in 
to dan rudarjev Črne gore, po
ložili so temeljni kamen za od
piranje novega rudnika in pro
slavili desetletnico obstoja ob
čine Ivangrad. Letna proizvod

nja novega rudnika Petnjik bo 
znašaa od 200 do 300 tisoč ton 
letno, eksploatirali pa ga bodo 
preko 50 let.

KAKOVOSTNI LIGNIT 
V STANARIH

Pred kratkim je potekal sim
pozij v Tuzli, na katerem so so
delovali priznani rudarski stro
kovnjaki iz vsega sveta. Ob tej 
priliki so bile izražene pohvale 
na račun kakovosti lignita iz 
rudnika Stanari pri Doboju. 
Tega je možno uporabiti ne le 
kot gorivo, pač pa tudi kot su
rovino za proizvodnjo natron 
papirja in izolacijskih piateri- 
alov. Ta rudnik zaposluje 370 
delavcev, deluje pa kot poseb
na TOZD v sestavi Elektro- 
bosne iz Jajca. Doslej so pre
mog pridobivali le v jami, v bo
doče pa ga bodo pridobivali tu
di na površinskem kopu Raš- 
kovac. Obseg proizvodnje bo
do razširili na 300.000 ton let
no. V ta namen bodo vložili 
blizu 170 milijonov din investi
cijskih sredstev.

OCENA PROIZVODNJE 
PREMOGA

Nekater krogi v Jugosaviji 
predvidevajo, da bi se morala 
proizvodnja premoga v Jugo
slaviji do leta 1980 dvigniti na 
84 milijonov ton letno. Pretek
lo leto je znašala skupna pri
dobljena količina premoga v 
Jugoslaviji 32,5 milijonov ton. 
Povečanje proizvodnje je ne- 
obhodno potrebno zaradi zado
voljitve potreb široke porabe, 
industrije, predvsem pa seda
njih in bodočih termoelek
trarn. Do leta 1980 bo razširje
nih oziroma na novo zgrajenih 
10 termoelektrarn.

ŠPANIJA BO POVEČALA 
PROIZVODNJO PREMOGA

Španska vlada je objavila 
smernice za akcijo, ki vključu
je povečano proizvodnjo pre
moga. Zaradi mednarodne naft
ne krize bo Španija preusmeri
la energetsko preskrbo v veli
ki meri na trda goriva. Tako 
bodo proizvodnjo premoga po
večali od sedanjih blizu 13 mi
lijonov ton (v letu 1973) na 
blizu 34 milijonov ton do leta 
1979. To pomeni, da bodo na
stale v tej državi obsežne spre
membe za premogovno indu
strijo.

SONČNA ENERGIJA

Skupina znanstvenikov in inže
nirjev je na svetovnem kongre
su o energetiki v Detroitu-ZDA 
izjavila, da bi sončna energija 
že v prvih letih naslednjega 
stoletja, lahko zamenjala peti
no dosedaj znanih goriv v ZDA. 
Računajo, da bi do leta 2000 
v ZDA koristilo sončno energi
jo 10°/» porabnikov, leta 2020 
pa že 30 0/o. Po mnenju teh 
znanstvenikov bodo naprave za 
ogrevani e in hlajenje na teme
lju sončne energije, proizvaja
li in prodajali na komercialni 
osnovi že v naslednjih petih do 
desetih letih. Tehnično gleda
no. bi sončna energija že sedaj 
lahko nadomestila del seda
njih energetskih virov, vendar 
doslej še ni rentabilna.
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Rudarji Zasavskih premogovnikov — TOZD Rudarska gradbena dejavnost, 
so prevrtali zračilni nadkop Batzberger za cestni predor St. Gotthard v 
Švici. Dolžina nadkopa znaša 510 m, premer pa 3 m. Na fotografiji sku
pina naših sodelavcev.

SVETOVNA KONFERENCA 
O ENERGETIKI

V Detroitu — ZDA, je koncem 
septembra 1974 potekala sve
tovna konferenca o energetiki, 
na kateri je bilo navzočih 3600 
udeležencev. Med temi udele
ženci so bili predstavniki 65 
držav — znanstveniki in stro
kovnjaki za goriva. Cilj konfe
rence je bil, da bi proučili naj
boljši način izkoriščanja ener
getskih virov v naslednjih 30 
letih. Konferenca je sovpadala 
z dnevi, ko cene goriva dosega
jo rekordne višine, po drugi 
strani pa svetovna poraba, go
riva raste, zato je bila ta kon
ferenca še toliko pomembnej
ša. Predstavnik organizatorja 
pri svteovni konferenci o ener
getiki meni, da je bil to dokaj 
naj večji sestanek strokovnja
kov za energetiko in zaščito 
človekovega okolja.

VRŠKA CUKA BO 
POVEČALA PROIZVODNJO

Premogovnik Vrška Čuka, se 
pripravlja, da bo v letu 1975 
pomembneje povečal proizvod
njo antracita. Letos ga bodo 
nakopali okrog 50.000 ton, kar 
seveda še zdaleka ne zadošča 
za pokritje potreb vseh kupcev. 
Največji kupec tega premoga 
je rudarsko — topilniški bazen 
Bor. Zato je ta bazen odobril 
rudniku Vrška Cuka tudi večji 
kredit za izvedbo raziskav in 
pričetek eksploatacije novih 
premogovnih plasti.

POSVETOVANJE 
O POVRŠINSKI 
EKSPLOATACIJI PREMOGA

V Prištini se je končalo dvo
dnevno posvetovanje rudarskih 
strokovnjakov Jugoslavije, o 
perspektivnem razvoju povr
šinske eksploatacije premoga v 
naši državi. Poročevalci so 
prebrali 40 referatov na temo 
— površinska eksploatacija 
premoga, z uporabo naj novej
ših tehničnih in tehnoloških 
dosežkov ter izkušenj poedinih 
premogovnih bazenov, ki pre

mog odkopavajo na površini. 
Naša država razpolaga z rezer
vami premoga, ki znašajo ok
rog 20 milijard ton, ki pa je v 
glavnem manj kalorične vred
nosti. Glede na to, da ta pre
mog v glavnem porabijo termo
elektrarne v neposredni bliži- 
žini rudnikov, bo eksploataciji 
posvečeno v bodoče mnogo več 
pozornosti.

PREMOGA ŠE ZA 
NADALJNIH 400 LET

Po poročilu, ki ga je pred krat
kim objavila komisija Organi
zacije združenih narodov za 
Evropo, znašajo rezerve pre
moga za pokrivanje energetskih 
potreb v svetu še za nadaljnjih 
400 let. Svetovna energetska 
kriza je dala nov in trajnejši 
pospešek za povečanje proiz
vodnje premoga. Po mnenju te 
komisije, se je dolgotrajna pe
rioda stagnacije v svetovni pro
izvodnji premoga, končala. Re
zerve rjavega in črnega premo
ga znašajo v svetu okoli 8 mi
lijonov 820 tisoč milijonov ton. 
Če računamo, da je eksploata- 
bilna le polovica te količine, se 
svetovne potrebe po energiji 
sučejo okrog 10 tisoč milijonov

ton premoga letno, kar je do
volj za zadostitev potreb v na
slednjih 400 letih. Po nekate
rih ocenah je znašala svetovna 
proizvodnja premoga za leto 
1973 rekordnih 2.300 milijonov 
ton, kar je napram letu 1972 
za 4 % več.

PREMOGOVNIKI 
V SESTAVU ZEP

Letos naj bi jugoslovanski pre
mogovniki proizvedli skupno 
35 milijonov ton premoga vseh 
vrst. Do konca avgusta je bilo 
proizvedenih 21,918,000 ton 
premoga vsek vrst. Do konca 
1974 je treba torej proizvesti 
še razliko do letnega načrta. 
Občasno so ponekod mnenja, 
da bi ob izrednem angažiranju 
rudarjev v dopolnilnem delov
nem času, vključno z delom ob 
prostih sobotah in nedeljah, 
dodatno proizvedli poleg načr
tovanih količin, še okrog pol 
milijona ton premoga. Stvarne 
možnosti, da bi to dosegli, ob
stoje v nekaterih premogovni
kih, medtem ko v združenem 
elektrogospodarskem podjetju 
Srbije menijo, da je skorajda 
nemogoče proizvesti več pre
moga od sedanjega maksimu
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ma. Na površinskih kopih v 
Kolubari in v Kostolcu že itak 
delajo preko vsega leta, vse 
dni. Zato pravijo, da bi težko 
ob sedanjih zmogljivostih pro
izvedli več premoga kot pa ga 
trenutno dajejo. Boje pa se, da 
bi zatajila mehanizacija, poseb
no v času slabega vremena.

ZRN NAČRTUJE IZGRADNJO 
10 TERMOELEKTRARN

Vlada ZRN je oktobra 1974, 
predložila revidiran energetski 
program, ki predvideva izgrad
njo 10 novih konvencionalnih 
termoelektrarn na črni pre
mog. Načrt zvezne vlade isto
časno vključuje pospešeno 
gradnjo jedrskih elektrarn. 
Madtem ko je dosedanji ener
getski program do leta 1980 
predvideval porabo 27 milijo
nov ton premoga letno, pa bo 
zaradi novega programa pora
ba premoga v termoelektrarnah 
povečana na 35 milijonov ton 
letno.

NOVA TERMOELEKTRARNA
V ŠOŠTANJU

V začetku septembra 1974 so 
predstavniki Rudarsko—elek- 
tro energetskega kombinata — 
REK Velenje, podpisali skupno 
s podjetjem Kovinotehna Ce
lje, pogodbo za dobavo opreme 
za novo termoelektrarno Šo
štanj IV. Opremo bosta po tej 
pogodbi dobavila sopogodbeni- 
ka Kraftwerke Union iz ZR 
Nemčije in švicarska firma 
Sulzer. Termoelektrarna mora 
biti gotova v 41 mesecih, šteto 
od maja 1974 dalje. Imela bo 
moč 335 megavatov in bo da
jala letno 1,6 milijard Kwh 
energije. Pogodbena vrednost 
znaša 2,4 milijarde din. To bo 
poleg jedrske elektrarne v Kr
škem, drugi naj večji elektro
energetski objekt v Sloveni
ji, ko bo zgrajen do leta 1980. 
Seveda pa bo TOZD rudnik lig
nita Velenje moral v tem času 
zvišati svojo proizvodnjo ligni
ta za več kot milijon ton letno, 
da bi lahko zadostili potrebam 
nove TEŠ IV.

MANJ PREMOGA 
V DRŽAVAH EGS

Problem oskrbe s premogom v 
državah članicah Evropske go
spodarske skupnosti, postaja 
čedalje težji. Proizvodnja pre
moga se v teh državah stalno 
znižuje, predvsem zaradi pre
cejšnjih izgub, v glavnem bri
tanskih premogovnikov. Zato 
je še zmeraj daleč uresničitev 
programa proizvodnje v teh dr
žavah, katerega je predvidela 
komisija za premog pri EGS v 
svoji energetski politiki. V tem 
okviru naj bi znašala proizvod
nja premoga v letu 1980 v vseh 
teh državah okrog 270 milijo
nov ton.

PORABA PREMOGA V
ZAHODNONEMŠKEM
ELEKTROGOSPODARSTVU

Porabljena količina premoga v 
zahodnonemški proizvodnji e- 
lektrične energije je odvisna od 
celotne porabe električne ener
gije. Po oceni VIDEW (zdru
ženja nemških elektrarn), se 
bo poraba električne energije 
v ZRN do leta 1980 letno pove
čevala za 6,8 %, pri čemer bo
do do leta 1980 porabili v ter
moelektrarnah povprečno 30,8 
milijonov ton premoga letno.

ISTRSKI PREMOGOVNIKI 
PRIPRAVLJAJO OTVORITEV 
NOVE JAME

Spričo znane težke energetske 
situacije, se je tudi na področ
ju Hrvatske pojavila potreba 
za novo oceno in hitro valori
zacijo raziskanega področja 
produktivnega premogovnega 
bazena Istre. Ta bazen se raz
teza v dolžini okrog 70 km. 
Premog se nahaja na tem pod
ročju v Koromačnem, Raši, La
binu, Ripendi, Plominu, in Pi- 
čanu. Raziskave na tem pod
ročju potekajo že od 17. sto
letja dalje. Premog so na tem 
območju doslej odkopavali le 
lokalno, odvisno od tehničnih 
možnosti in rentabilnosti. In
tenzivno so premog odkopavali 
le na področju Rase, Labina in

Pičana. Na temelju raziskav so 
pripravili projekt za odpiranje 
novega področja Ripenda— 
Plomin. Na tem področju so v 
dolžini okrog 6 km izdelali 60 
raziskovalnih vrtanj. Ugotovili 
so, da znašajo rezerve premo
ga na tem območju okrog 18 
milijonov ton kategorije G. Do
končno se za pričetek del niso 
odločili, pač pa odločitev pri
čakujejo v naslednjih mesecih.

ENOTNO STALIŠČE V 
ENERGETSKI POLITIKI EGS

Devet držav — članic Evrop
ske gospodarske skupnosti je 
sklenilo, da bodo izdelale skup
no energetsko politiko, ki bi se 
zoperstavila težki situaciji na 
svetovnem energetskem trgu. 
Med stališči v tem dogovoru 
so: zaviranje porabe in konzer
viranje energije, povečanje pro
izvodnje jedrske energije, in
tenzivno izkoriščanje lastnih 
virov nafte in trdih goriv, za
viranje oskrbe z gorivom izven 
skupnosti in skupna izdelava 
ter razvoj novih vrst tehnolo
gije.

VEČJA PRDUKTIVNOST 
V ANGLIJI

Po podatkih nacionalne uprave 
za premog, se že kažejo prvi 
znaki izboljšanja produktiv
nosti v britanski premogovni 
industriji. Izboljšati je treba 
še marsikaj, da bi lahko dobili 
zadostne količine premoga, po
trebnega za najrazličnejše po
trebe v času pred zimo, pred
vsem za potrebe železarn in 
elektrogospodarstva. Produk
tivnost se je povečala v zad
njih mesecih za 2,2 0/o.

FRANCOZI KUPUJEJO
AMERIŠKE
PREMOGOVNIKE

Francosko združenje izvozni
kov premoga, se dogovarja o 
nakupu nekaterih premogovni
kov v ZDA. Zaenkrat so v ta na
men namenili i20 milijonov do
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larjev za nakup delnic premo
govne družbe, v zahodni Virgi
niji. Prav tako ima francoski 
jeklarski koncern Usinor na
men investirati nadaljnjih 33 
milijonov dolarjev v nove pre
mogovnike ameriške firme 
Chessie System Inc. m od ko
der bodo že od naslednjega le
ta dalje prejemali premog za 
koksiranje.

V nekaj vrstah

INFORMACIJE O POTEKU 
PRIPRAV NA INTEGRACIJO

V začetku oktobra 1.1. so 'pre
jeli člani delovnih skupnosti 
Zasavskih premogovnikov Tr
bovlje in Termoelektrarne Tr
bovlje, pismeno Informacijo, 
ki sta ju založili obe delovni 
organizaciji za vse svoje zapo
slene. Namen tiskane Informa
cije je, da se člani obeh delov
nih skupnosti seznanijo o do
sedanjem poteku priprav za te
snejše medsebojno sodelovanje 
in povezovanje med ZPT in 
TET. V tej Informaciji pa je 
bila objavljena tudi problema
tika, s katero se srečujeta ko
lektiva obeh delovnih organi
zacij.

SLAVČKI SO PREJELI BRON

V dneh 12. in 13. oktobra 1974, 
je potekalo v Mariboru tek
movanje pevskih zborov Slove
nije za plaketo mesta Maribor. 
Udeležilo se ga je 19 mešanih, 
moških in ženskih pevskih zbo
rov Slovenije. Na tem tekmo
vanju je mešani pevski zbor 
Slavček Svobode-center iz Tr
bovelj, dobil bronasto plaketo 
mesta Maribor.

ZAGORJANI V ALEKSINCU

Dne 13. oktobra 1974, so na 
slavnostni seji občinske skup
ščine v Aleksincu, ob prazniku 
tega srbskega rudarskega me
sta, podpisali listino o pobra
tenju, skupno s predstavniki 
občinske skupščine občine Za
gorje ob Savi. Listino sta pod
pisala predsednika občinskih 
skupščin. V dneh 12. in 13. ok
tobra 1974 sta v Aleksincu 
ob tej priložnosti gostovala tu
di delavski pihalni orkester in 
moški pevski zbor Loški glas iz 
Zagorja ob Savi.

BISERNA POROKA

Dne 12. oktobra sta praznova
la 60-letnico skupnega življenja 
zakonca Terezija, 82 let inFranc 
Zakonjšek, 87 let, iz Majcnove 
ceste v Trbovljah. Tovariš Za
konjšek je bil do svoje upoko
jitve zaposlen kot elektrikar 
pri rudniku Trbovlje.

Našemu bivšemu sodelavcu, 
ob tako pomembnem prazniku 
— biserni poroki naše najbol- 
še želje in čestitke!

SREDSTVA ZA POVEČANJE 
SUROVINSKE BAZE

ZPT so pred nedavnim podpi
sali sporazum s poslovno 
skupnostjo za aplikativne na
loge s področja rudarstva in 
geologije. Na temelju tega spo
razuma so ZPT prejeli za ures
ničitev družbenega načrta za 
povečanje surovinske baze na
ši republiki, predvsem premo
ga, 9 miljionov din, t. j. 900 
milijonov S din. Ta sredstva so 
namensko določena za poveča
nje raziskav premogovnih slo
jev v jami Loke in Kotredež v 
Zagorju, na območju med Hra
stnikom in Dolom ter v jami 
Dol. Izdelan je bil poseben pro
gram koriščenja teh sredstev 
ločeno za posamezna dela. 
Sredstva bodo uporabljena za 
raziskave takole:

— rudnik Hrastnik, jama
4.656.500.00 din

— rudnik Zagorje
jama Loke oz. Kisovec

925.000,00 din 
jama Kotredež

1,751.000,00 din 
zunaj (vrtine Geološkega 
zavoda 1,667.500,00 din

4.343.500.00 din
Skupaj 9,000.000,00 din

NOVA INTERESNA 
SKUPNOST

V septembru in deloma v okto
bru 1974, so delavski sveti te
meljnih organizacij združene
ga dela in skupnih strokovnih 
služb ZPT, obravnavali osnu
tek samoupravnega sporazuma 
o ustanovitvi območne vodne 
skupnosti za vodno območje 
Ljubljanica—Sava, katerega je 
predložil v razpravo iniciativni 
odbor za ustanovitev te nove 
interesne skupnosti. Po preje
tih informacijah oziroma raz
pravi, se delavski sveti TOZD 
in SSS pri ZPT sprejeli sklep 
o pristopu k ustanovitvi te in
teresne skupnosti in določili 
svoje predstavnike za podpis 
samoupravnega sporazuma o 
ustanovitvi te vodne skupnosti 
za naše območje. Podpisovanje 
sporazuma je bilo v oktobru 
1974.

V vodni skupnosti vodijo in 
usmerjajo delavci in drugi de
lovni ljudje ter občani vodno
gospodarske zadeve na svojem 
območju, hkrati pa zagotavlja
jo in združujejo za urejanje 
vodnega režima potrebna sred
stva in določajo namen njiho
ve uporabe ter urejajo vsa dru
ga medsebojna razmerja glede 
pravic in obveznosti za to, da 
bi dosegli namen predvsem ne
motenega opravljanja tistih za
dev, ki so v vodnem gospodar
stvu posebnega družbenega po
mena. V vodno skupnost Ljub
ljanica—Sava se združujejo te
meljne in druge organizacije 
združenega dela ter krajevne 
skupnosti 17 občin, od Notra
njske preko Ljubljane in Za
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savja do Brežic. V Sloveniji so 
ustanovili 8 takih območnih 
vodnih skupnosti, ki se zdru
žujejo v Zvezo vodnih skupno
sti Slovenije. Naše dosedanje 
obveznosti v letu 1974 so po za
konu znašale 984.000,00 din, kar 
predstavlja davek za varstvo 
pred škodljivimi posledicami 
voda, poleg tega pa je prispe
vala naša delovna skupnost za 
območja v Hrastniku , Trbov
ljah in Zagorju že okrog 130 
tisoč dinarjev, namensko za u- 
rejanje raznih vodnogospodar
skih del na območju naših ob
čin (hudourniki, potoki, škar- 
pe, ureditev obrežij, ipd.). Po 
sklenitvi samoupravnega spo
razuma predvidoma teh obvez
nosti v prihodnjem letu pe bo
do povečali. Nova interesna 
skupnost bo pričela normalno 
poslovati z januarjem prihod
njega leta.

ZA DOM V KUMROVCU

Akcija za zbiranje denarja za 
dom ZB NOV in mladine v 
Kumrovcu je razmeroma uspeš
na. V Sloveniji smo do konca 
avgusta t. 1. zbrali skupno 
12,396.247,55 din ali 82,64 % od 
zneska, ki je predviden za našo 
republiko. Gradnja doma gre 
h koncu in bo dom kmalu od
prt. V Sloveniji bi morali po 
dogovoru zbrati 15 milijonov 
dinarjev. V naših treh občinah 
je akcija potekala takole:

— občina Hrastnik, dogovor
jeni znesek 99.000,00 din, de
jansko zbranih pa je bilo
92.971,00 din oziroma 94 '“/o;

— občina Trbovlje, dogovor
jeni znesek 189.000,00 din, de
jansko zbranih pa je bilo 
138.794,90 din oziroma 73 %>;

— občina Zagorje ob Savi, 
dogovorjeni znesek 120.000,00 
dinarjev, dejansko zbranih 
sredstev pa je 125.086,60 din 
oziroma 104 %.

Razdelitev dogovorjenih sred
stev je bila napravljena soraz
merno glede na število prebi
valcev, narodni dohodek in šte
vilo zaposlenih.

PROSLAVA
30-LETNICE OSVOBODITVE

Dne 15. septembra 1974 je po
tekala v Gornjem gradu osred
nja slovenska proslava ob 30- 
letnici osvoboditve gornje Dra
vinjske doline. Na proslavi je 
govoril predsednik izvršnega 
sveta SR Slovenije Andrej Ma
rinc. Kulturni del proslave so 
v celoti izvedli kulturniki iz 
Trbovelj, in sicer mešani pev
ski zbor Slavček pod vodstvom 
Jožeta Skrinarja, moški pevski 
zbor Zarja pod vodstvom Ri
harda Beuermana, mešani pev
ski zbor Svobode II pod vod
stvom prof. Staneta Ponikvar
ja, recitatorji Svobode-center 
in delavska godba Trbovlje 
pod vodstvom prof. Mihe Gunz- 
ka. Glavni dirigent vseh nasto
pajočih je bil prof. Gunzek. 
Scenarij in režijo je imel na 
skrbi Rado Češnovar, ozvoče
nje pa je izpeljala ekipa Radia 
Trbovlje. Udeležencev je bilo 
okrog 10.000, medtem ko je bi
lo vseh nastopajočih kulturni
kov 210. Med gosti so bili pred
sednik predsedstva SR Slove
nije Sergej Kraigher, predsed
nik republiške konference 
SZDL Mitja Ribičič, general 
Franc Poglajen, častni pred
sednik pa je bil Franc Lesko- 
šek-Luka.

KONGRES SLOVENSKIH 
SINDIKATOV BO V CELJU

V dneh 7. in 8. novembra 1974 
bo v Celju potekal VIII. kon
gres Zveze sindikatov Sloveni
je. Po programu bo plenarno 
zasedanje potekalo v dvorani 
kina Union, komisije pa bodo 
zasedale v dvoranah delovnih 
organizacij Tehnomercator, 
Kovinotehna, Zavod za zdrav
stveno varstvo in v dvorani 
skupščine občine Celje. Recep- 
cijsko, informacijsko in teh
nično službo, so organizatorji 
uredili v prostorih doma JLA. 
Tu bosta tudi kongresna pisar
na in novinarski center. Pri ob
činskem sindikalnem svetu v 
Celju je osnovan poseben od
bor za organizacijo VIII. kon

gresa, ki ima na skrbi organi
zacijo kongresa. Kongresa se 
bodo udeležili tudi gostje iz 
Madžarske, Italije in Avstrije 
ter delegati vseh republiških 
zvez sindikatov iz Jugoslavije. 
Organizatorji pripravljajo v 
času kongresa vrsto posebnih 
prireditev in oglede delovnih 
organizacij.

KONGRES
JUGOSLOVANSKIH
GEOLOGOV

Dne 3. oktobra 1974 je bil kon
čan VIII. kongres geologov 
Jugoslavije, ki je potekal na 
Bledu. Po končanem kongresu 
si je 5. oktobra 1974, 25 udele
žencev tega kongresa ogledalo 
tudi Trbovlje. Na območju 
ZPT v Trbovljah jih je vodil 
Anton Bregant, dipl. inž. rud., 
ogledali pa so si tudi kamno
lom cementarne v Retju.

KOLIKO STANOVANJ 
SMO ZGRADILI 
V ZADNJIH LETIH

Po podatkih Biroja za gradbe
ništvo Slovenije je bilo v zad
njih treh letih na področju Za
savja zgrajenih naslednje šte
vilo novih stanovanj:
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Hrastnik 3249 26 82 85
Trbovlje 5867 298 197 136
Zagorje 4377 64 47 129

VLAK BRATSTVA 
IN ENOTNOSTI

Dne 11. oktobra 1974 je odpe
ljal iz Slovenije vlak Bratstva 
in enotnosti, in sicer v Srbijo. 
Karavane Bratstva in enotnosti 
so se udeležili uradni predstav
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niki iz 25 slovenskih občin, iz 
Gorenjske in Štajerske, poleg 
tega pa številni izseljenci, ka
tere je okupator leta 1941 izse
lil v Srbijo. Udeleženci so obi
skali svoje znance in pristojna 
vodstva občinskih konferenc 
SZDL v Beogradu, Lazarevcu, 
Valj e vem itd. Skupno se je te 
karavane udeležilo preko 800 
udeležencev iz Slovenije. Iz 
ZPT se je udeležil te karavane 
Peter Kolander, kot član dele
gacije. S karavano je potoval 
tudi ansambel Francija Lipič
nika iz Zagorja. Glavno organi
zacijo je imela na skrbi mest
na konferenca SZDL Maribor.

URBANIZACIJA SLOVENIJE

V Uradnem listu SRS št. 30, z 
dne 2. 10. 1974, je Republiški se
kretariat za urbanizem objavil 
zasnovo urbanizacije SR Slo
venije, kot element regionalne
ga prostorskega plana za ob
močje SR Slovenije. Javna raz
prava o tej zasnovi traja do 15. 
novembra 1974.

Zasnova urbanizacije naše 
republike obsega tudi razvojno 
urbana središča in njihova 
vplivna območja. Teh območij 
je v Sloveniji več, med drugim 
tudi področje Trbovlje—Zagor
je—Hrastnik. Za to področje 
ta zasnova ugotavlja naslednje:

To somestje je izkazovalo ob 
prelomu stoletja izredno popu
lacijsko in gospodarsko rast. 
Pozneje, ko je upadal pomen 
premogovništva, se je njegov 
razvoj ustalil, vendar je še ved
no med industrijsko najpo
membnejšimi slovenskimi po
krajinami. Na tej osnovi je to 
somestje, zlasti Trbovlje, dobi
lo tudi nekatere regionalne ter- 
cialne in kvartarne dejavnosti. 
Somestje je nastalo v izjemno 
hudih naravnih razmerah: v o- 
srčju hribovja, v tesnih doli
nah, v prometno težko dostop
nem in za naselitev malo pri
kladnem svetu. Zato se vsa tri 
mesta bore s pomanjkanjem 
prostora in s slabimi ekološki
mi razmerami (onesnaženost

okolja, sesedanje tal in podob
no).

Zaradi vsega tega se to po
membno gospodarsko žarišče, 
kljub prihodnji novi ali obno
vljeni industriji, populacjsko 
ne bo moglo zelo razvijati; šte
vilo prebivalstva v njegovem 
vplivnem območju se bo pove
čalo do leta 2000 predvidoma 
od sedanjih 45.000 na okoli
60.000. Pri tem je treba upo
števati, da je to območje stis
njeno med vplivnima območ
jema dveh večjih urbanih sre
dišč, Ljubljane in Celja in da 
zato nima širšega populacij
skega zaledja. Prav zaradi ne
ugodnih prostorskih in okoliš
kih razmer bo morala ta urba
na aglomeracija ne le na zunaj, 
temveč tudi na znotraj doseči 
enotnejšo urbanizacijsko poli
tiko in delitev funkcij med me
sti.

OBISK IZ DLR KOREJE

V organizaciji zavoda SR Slo
venije za mednarodno teh
nično sodelovanje, je obiskalo 
v dneh 21. in 22. oktobra t.l. 
Zasavske premogovnike, 13 ru
darskih strokovnjakov iz DLR 
Koreje. Vodil jih je direktor 
komiteja za rudarstvo te drža
ve KIM HAK YUNG. Njihov 
obisk je bil študijskega znača
ja. S predstavniki Zasavskih 
premogovnikov so razpravljali 
o problematiki proizvodnje 
premoga, projektiranju rudar
skih objektov, izvajanju rudar- 
sko-gradbenih del, ogledali pa 
so si tudi pridobivanje premo
ga na težkotekočinski separaci
ji TOZD separacija v Trbov
ljah. Zanimali so se tudi za or
ganizacijo dela, samoupravlja
nje, ipd. Ogledali so si med 
drugim tudi tovarno Energoin- 
vest-Varnost v Zagorju, Stroj
no tovarno Trbovje, razgovore 
pa so še imeli s predstavniki 
RUDISA in IBT. Nato so odpo
tovali v Velenje. Skupino je 
spremljala prevajalka Jolanda 
Kvas.

SINDIKATI V PRIŠTINI

Zvezni odbor sindikata delav
cev industrije in rudarstva Ju
goslavije, je skupno s panož
nim odborom za energetiko, 
naftno gospodarstvo in petro
kemijo, organiziral posvetova
nje o problemih razvoja teh 
vej in nalogah sindikata na 
uresničitvi in utrditvi politike 
in programa dolgoročnega raz
voja energetike v Jugoslaviji. 
Posvetovanje je bilo 24. oktob
ra 1974 v Prištini. Na dnevnem 
redu so bile naslednje točke: 
naloge sindikata v pripravah, 
sprejemanju in izvajanju poli
tike in programa dolgoročnega 
razvoja energetike in razno. S 
strani ZPT oziroma sindikalne 
organizacije so se tega posve
tovanja udeležili Ivan Vovk, 
predsednik KOSIRE in Viktor 
Ceferin, namestnik predsedni
ka delavskega sveta ZPT. Po
leg tega se je posvetovanja ude
ležil tudi Cveto Majdič, dipl. 
inž. rud., in sicer za republiški 
odbor sindikata rudarstva in 
energetike Slovenije.

AFORIZMI

Ni moč zanikati: veliko jih je 
na delovnih mestih, ki jim niso 
solili pameti, pa vendar logično, 
razumno in varno delajo. Mor
da prav zato!

Več koristi imaš, če šibaš svoje 
slabosti in napake pri delu, kot 
pa tuje pomanjkljivosti.

Kdor dela z urejenim znača
jem, ta ima tudi doma varno 
in urejeno življenje.

Ni hudo učiti se varno delati, 
huje je ne poznati varnost pri 
delu.

Z znanjem o varstvu oborožen 
delovni človek — bo živel dlje, 
na delovnem mestu prav goto
vo.
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Na kratko iz dela 
občinske skupščine 
Hrastnik

Na predlog sekretariata skup
ščine občine Hrastnik, objav
ljamo povzetek dela, ki so ga 
opravili na 3. zasedanju zbora 
združenega dela, zbora krajev
nih skupnosti in družbenopoli
tičnega zbora v I. polovici sep
tembra 1974. Zaradi omejene
ga prostora, objavljamo le 
kratke vesti o tem delu:

— sprejeli so povišane tari
fe in pristojbine nekaterih ko
munalnih uslug (vodarina, ka
nalizacija, odvoz smeti in od
padkov);

— sprejeli so priporočilo 
KOP, da pripravi vse potrebno 
za ustanovitev komunalne 
skupnosti v občini;

— sprejet je bil odlok o do
ločitvi stanovanjskega standar
da v občini Hrastnik;

— sprejet je bil odlok o tem, 
kaj se šteje za investicijsko 
vzdrževanje, revitalizacijo, te
koče vzdrževanje, upravljanje 
in obratovanje stanovanjskih 
hiš;

— ustanovil je iniciativni 
odbor za ustanovitev skupno
sti socialnega skrbstva v ob
čini;

— določil je soudeležbo 
občinske skupščine pri izgrad
nji poslovno-stanovanj skega 
objekta na Trgu Franca Ko
zarja;

— obravnaval je podatke o 
poteku akcije za pomoč Koz
janskemu;

— sprejel je informacijo iz
vršnega sveta občine Hrastnik, 
o financiranju programov in
teresnih in krajevnih skupno
sti v letu 1974 v zvezi s spre
membo stopenj prispevkov iz 
osebnih dohodkov;

— ukinil je sklad za financi
ranje kulture in telesne kultu
re v občini;

— delegati so bili informira
ni o poteku akcije za zgraditev 
dodatnih šolskih prostorov in 
pokritega kopališča, ki je ne
koliko v zamudi; gradnja šole

je veljala približno 11,650.000.- 
din, kar pomeni, da je samo ta 
objekt terjal več sredstev kot 
jih je bilo treba po načrtu 
zbrati;

— določena stališča je spre
jel tudi do podružnične šole v 
Turju.

Krvodajalci
V septembru 1974 je večje šte
vilo članov naše delovne skup
nosti iz posameznih TOZD in 
SSS podarilo svojo kri bolni
kom, ki se zdravijo v splošni 
bolnišnici v Trbovljah. Iz evi
dence transfuzijske postaje 
splošne bolnišnice Trbovlje je 
razvidno, da so v septembru 
1974 podarili kri naslednji na
ši sodelavci:

a) iz TOZD v Hrastniku:
Stražišar Andrej 5 krat, Knez 
Karel 7 krat, Pirš Stanko 2 
krat, Markovič Vekoslav 10 
krat, Dolinšek Matija 13 krat, 
Nikolič Karel 7 krat;

b) iz TOZD v Trbovljah: 
Grah Andrej 18 krat, Hudarin 
Franc 14 krat, Zupančič Jože 
5 krat, Grčar Ciril 4 krat, Kre
že Vid 5 krat, Kavčič Andrej 
20 krat, Podlogar Jože 9 krat, 
Pongračič Božo prvikrat, Plan- 
ko Franc 3 krat, Sulesmanovič 
Rašid 6 krat, Samastur Stanko
7 krat, Lavrenčič Ciril 15 krat, 
Žavbi Ivan 9 krat, Mohorko 
Karel 9 krat, Leskovšek Kazi
mir 4 krat, Šmid Davorin 
3 krat;

c) iz TOZD v Zagorju:
Zidar Jože 3 krat, Palčič Rudi 
17 krat, Pliberšek Stanislav 16 
krat, Razpotnik Gvido prvikrat, 
Obolner Slavko 12 krat, Mali 
Ivan 7 krat, Polanec Anton 19 
krat, Renčof Alojz prvikrat, 
Vidrgar Karlo 4 krat, Opolčnik 
Bernard 6 krat, Alešnik Leo
pold 3 krat, Hudomalj Danilo 
16 krat, Kljukej Jože 2 krat, 
Lavrič Ivan 2 krat, Hercog Er
nest 3 krat, Medvešek Leopold 
11 krat, Kuhar Stanko 10 krat, 
Juvan Edi 2 krat, Eberl Alojz
8 krat.

Za podarjeno kri vsem krvo
dajalcem, topla zahvala

humor humor hu

Kori je bil vnet gasilec-pro- 
stovoljec, rad se je udeleževal 
gasilskih vaj, še rajši pa seve
da gasilskih veselic in raznih 
obletnic. No, pa pustimo to pri 
strani. Neke noči je zatulila si
rena — požar! Kori je planil 
kvišku, oblekel gasilsko oble
ko, čelade pa nikjer. »Žena!« je 
zatulil, »kje je moja čelada?« 
»I, kje neki«, je zaspano deja
la žena, »pod posteljo, samo 
pazi, da je ne prevrneš!«

□ □□□□□
Janka so poklicali po telefo

nu iz avtoservisa: »Vaša žena 
je pripeljala avto v popravi
lo.« »Ja, ja, dobro je«, je dejal 
Janko. »Koliko bo pa to popra
vilo koštalo?« »Še ne vemo«, 
je dejal avtomehanik, »najprej 
nam morajo poslati račun zi
darji«.

□ □□□□□
V naši rudniški vrtnariji 

imamo tudi bazenček z zlatimi 
ribicami. Pa sem zadnjič vpra
šal vajenko: »Ali si že ta teden 
dala svežo vodo ribicam?« 
»Zakaj pa?« je dejala, »saj še 
stare niso popile.«

□ □□□□□
Dr. Drnovšek je prišel v am

bulanto malo pogledat. Vpra
šal je: »Kaj pa danes tako slad
ko diši?« Malo rdeča, se je dvi
gnila pacientka Olga in dejala: 
»Oprostite tovariš doktor, ker 
imam sladkorno«.

Glasilo SREČNO izdaja podjetje Za
savski premogovniki Trbovlje — 
pošta 61420 Trbovlje, Trg revoluci
je 12. Izhaja mesečno.
Glasilo ureja uredniški odbor: Koh- 
ne Emil, dipl. inž. rud., Kovač Vilko, 
Lenarčič Tine, Malovrh Metod dipl. 
inž. rud., Oberžan Janez, Pikš Anton, 
Šum Anton, Šuštar Miro.
Odgovorni urednik: Kohne Emil, 
dipl. inž rud.
Tehnični urednik: Lenarčič Tine. 
Naklada 3000 izvodov. Za člane de
lovne skupnosti ZPT je časopis 
brezplačen. Rokopisov in fotografij 
ne vračamo. Tisk TIKA Trbovlje.


